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Hivatalos interjút nem készíthettem vele. Merthogy
ismerem. És egyébként is – mindenki ismeri. Ha pe-
dig nem, hát õ az a srác, aki a filmklubos papírok-
kal rohangál a folyosón. Vagyis csak rohangált.
Merthogy most érettségizett/érettségizik. Errõl és
a versenyeredményeirõl nem beszélgettünk, inkább
összességében mindenrõl. Amit itt olvashattok, tu-
lajdonképpen nem egy interjú, hanem egy délutá-
ni baráti beszélgetés Meleg Gáborral, iskolánk friss
Bárdos-díjasával. Gondolatok az iskolában és az
iskoláról. – ÁMON KATALIN interjúja

À LA BÁRDOS: – Úgy hallottam, hogy te nem sze-
retted volna jelöltetni magad egyéni Bárdos-díjra.
Mi ennek az oka?

– Egész egyszerûen azért nem akartam, mert nem
vagyok az a fajta ember, aki szeret kérkedni magával,
hogy „én ezt és ezt meg ezt csináltam”. Jól éreztem
magam, miközben ezekkel foglalkoztam, azért volt az
egész. Persze, jólesõ érzés, ha az embert elismerik, va-
lamilyen módon próbálják honorálni azokat a dolgo-
kat, amiket a közösségi életben tett. Nekem igazából
az is elég lett volna, ha valaki csak annyit mond: „kö-
szönjük szépen”. Másrészrõl egy kicsit kellemetlen is
számomra ez a nagy „dicsõség”, mert nem szeretem
a nagy felhajtást magam körül.

– Eddig mindig elismertek?
– Itt az iskolában a legtöbbször igen, erre nem

panaszkodhatok. De én nem feltétlenül igénylem azt,
hogy azt mondják, „Jaj, de jó, milyen ügyes vagy te,
Gábor!”. Azt viszont nem szeretem, amikor semmibe
veszik, és egyáltalán nem érdekli õket az, amit teszek.
Néha igénylem, hogy kapjak valami visszajelzést.
Gondolom, ezzel mindenki így van. A színházi élet-
ben azért gyakran elõfordult, hogy egy kissé mosto-
hán bántak velem. Ez nem azt jelenti, hogy nem kap-
tam annyi szerepet, hanem, hogy sokszor szinte nem
is vettek emberszámba. Ezért ott is hagytam az összes
létezõ színházi csoportot.

– Egy életre abbahagytad a színjátszást, vagy
azért visszahúz majd oda a szíved?

– Ha sikerül találnom egy olyan csapatot, amelyik
komolyan kezdeni akar valamit ezzel a dologgal, õszin-
tén és szeretetbõl teszi, nem mindenféle érdekek sze-
rint. Ez amatõr színjátszók esetén nagyon fontos,
mert az természetes, hogy egy profi színháznál a
bevételnek és az elismerésnek is nagyobb szerepe van.
Ilyen szempontból az amatõr színjátszás sokkal jobb,
mert ott még általában minden a játék öröméért fo-
lyik, és csodálatos, izgalmas dolgok történhetnek a
színpadon, olyanok, amik máshol nem. Kivéve, ha
mindenkit csak az vezérel, hogy legyen sok elõadás,

Beszélgetés iskolánk legújabb Bárdos-díjasával

„Magammal nem szeretek kérkedni”

keressünk sok pénzt, vagy a vezetõnek az a célja, hogy
ebbõl éljen meg. Akkor az egésznek semmi értelme.

– A gimnáziumi évek alatt elismerést kaptál töb-
bet vagy kritikát?

– Szerintem a kritika is egyfajta elismerés. Azt
jelenti, hogy valaki odafigyel arra, amit csináltam.
Sokat bosszankodom a kritika miatt, amikor kapom,

de utána végtelenül jól esik. Senki sem szereti, ha
folyamatosan kritizálják. Persze kritika között is van
jó meg rossz, de én szeretem, ha valaki elmondja a
véleményét, legalább hozzájárul ahhoz, hogy a kriti-
ka tárgya fejlõdjön.

– De te nemcsak a közösségi érdemeidért, ha-

FOTÓ: NAGY TAMÁS
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Verses-zenés est
a Bárdosban
Április 16-án délután egy új kezdeményezésnek
lehettünk tanúi a Bárdos falai között. A Trefort
Ágoston Tudományos Diákkör verses-zenés est el-
nevezésû rendezvénye került megrendezésre.

 Ennek keretében szavalatokat és különbözõ ze-
nei finomságokat ízlelgethetett a kedves hallgató. Az
elõadók többsége bárdosos volt, de árpádos és tatai
diákok is feltûntek a színpadon. Úgy gondolom, ez
egy nagyszerû kezdeményezés, amely a környék há-
rom legnívósabb gimnáziumának tanulóit megmoz-
gatja. Legalábbis nagyon remélem, hogy a jövõben ez
így lesz, mert idén még elég foghíjas volt a nézõtér.
Pedig biztos vagyok benne, hogy mindenki számára
lett volna érdekes, olykor megnevettetõ produkció.
Egyeseknek talán a nyugatos költõk versei, mások-

nak Karitnhty szatirikus írásai. A komoly, elmélyültebb
figyelmet igénylõ és a tisztán szórakoztató mûfajok
jól kiegészítették egymást ezen az estén. Egyeseknek
talán Szitás Bálint csodálatos zongorajátéka tetszett,
másoknak a bárdosos alkalmi zenekar fellépése. Nagy
sikert aratott a White Tie nevû – bárdosos diákokból
álló – dzsesszformáció. Több mint húszan léptek fel.
A szervezõk átadták a diákkör vándoroklevelét, ame-
lyet az irodalmi-mûvészeti feladatlapot legjobban
megoldó 10. a osztály nyert meg. Remélem, jövõre
még többen látogatnak el erre a rendezvényre.

HÍR: PAPP, FOTÓ: ZSOMBOLYAY

Március 28., vasárnap
Ferihegyen összeszedtük a csoportot. Egy óra alatt

Prágába értünk, majd egy igazi Boeinggel repültünk
Stockholmba. Három és fél órával késõbb leszálltunk
Svédország fõvárosában, ahol vonattal megkezdtük
félnapos utunkat Burträsk felé. Az út hosszú és ki-
merítõ volt, de a hangulat remekre sikerült. A svéd
királyi Orient expreszs tényleg megérdemli ezt a jel-
zõt: hálókocsikkal, étkezõvagonnal, bárral ellátott, az
elsõ osztályon vörös bársonyszõnyeg borítja a pad-
lót.

Március 29., hétfõ
Célállomásunktól helyijárat vitt Skellefteå-ba

(ejtsd „sklefteo”). Vendéglátóinknak igen vidám em-
berek voltak, nem csoda: az iskolai menza ingyenes,
mindenki annyit eszik amennyit szeretne, és azt, amit
szeretne. Az iskola létesítményei közé tartozik még
egy sportcsarnok, egy Csodák Palotája színvonalú
tudományos labor, az iskolán belül található relaxáci-
ós szoba gyertyafénnyel és gitárzenével, ingyen hasz-
nálható biliárdasztal stb. A második: az iskola fizet a
diákoknak, hogy oda járjanak. Hát igen, ez Svédor-
szág… Az életszínvonal is hasonló volt: a házuk bárme-
lyik valóságsónak otthont adhatna méretei alapján,
alapfelszereltsége pedig vetekszik egy mûszaki áru-
házéval. Jellegzetes ételkülönlegességeiket is megkós-
tolhattuk, például a rénszarvasból készült húsgolyót.

Volvoország vikingjeinél
vendégeskedtünk
Zovits Ádám svédországi naplókivonata

Március 30., kedd
Az iskolában elõször egy kémiaórát látogattam

meg önszorgalomból, társaim távoztak az óra elején.
A labor felszereltsége egy magyar vegyi üzemével
vetekszik. A magyar diákok ezután három napon ke-
resztül átlag napi egy elõadást tartottak a svéd osz-
tályoknak a legváltozatosabb témákról. Ebéd után a
városi jégpályát látogattuk meg, ahol összemérhet-
tük hokitudásunkat a skandinávokkal. Este a várost
átszelõ folyó egy kis szigetére gyalogoltunk (igen gya-
log, a jégen), ahol igazi svéd fatüzelésû szaunában és
jacuzziban izzadhattunk és melegedhettünk, majd a
befagyott folyó egyik lékjénél hûsíthettük magun-
kat.

Március 31., szerda
Délután a sportcsarnokot látogattuk meg, ahol

vendéglátóink változatos sportágakban gyõzedel-
meskedtek a magyar válogatott felett, de nem baj,
nem a gyõzelem a részvétel a fontos. De mindenesetre
röplabdásaink megmutatták nekik, ki a magyarok is-
tene. Este pár szerencsés ellátogathatott a helyi hoki-
rangadóra. A meccs hihetetlenül izgalmas volt, hiszen
a hoki nemzeti sport Svédországban.

Április 1., csütörtök
Bolondok napja ellenére nem történt semmi ko-

moly. A szokásos elõadás megtartva, ezúttal a svéd
diákság legaljának, egy
szakközepes vendéglá-
tói osztálynak. Iskola
után a Varuträski Ás-
ványpark és Bánya ven-
dégei voltunk, ahol any-
nyi turmalint láttunk,
amennyit sehol máshol.
Ezek után az iskola ét-
termébe (igen, olyanja
is van) hívtak meg min-
ket, ahol kezdetét vet-
te a hivatalos estebéd,
ahol az iskola tanulói
által fõzött ételeket
szolgálták fel a tanulók,
és az élõ zenét is diákok
biztosították. Ebben mi

sem maradtunk el a házigazdák mögött. Közös dalo-
lással búcsúztattuk a napot.

Április 2., péntek
A csapat a Boda Borg nevû activity house-t láto-

gatta meg, ami tulajdonképpen egy katonai óvóhely-
re települt játszóház. Az a lényege, hogy 3-6 fõs csa-
patok indulnak, és szobákból álló akadálypályákon kell
végigmászni, -kúszni, -gondolkodni, -ügyeskedni ma-
gukat. Leginkább a Fort Boyardhoz hasonlítható, bár
szolidabb kivitelben. Ha a csapat sikerrel teljesíti a
harmadik-negyedik szobát is, lepecsételheti ellenõr-
zõkártyáját, amit le lehet adni a hely elhagyásakor
névvel-címmel, és valamikor kisorsolnak valahány
nyertest.

Április 3., szombat
A délelõttöt mindenki a saját hostjánál töltötte,

majd délután futottunk össze egymással a belvárosi
„kötelezõ” szuvenírvásárló körúton. Vacsora után a
helyi bowlingpályán találkoztam a csoport néhány
tagjával, ahol fényes gyõzelmet arattam házigazdám
felett, aki ezt a léghoki (vagy hogy hívják?) nevû já-
tékkal viszonozta. Hazatérve megnéztük a Mátrix 3.
részét (szerencsémre angol felirattal).

Április 4., vasárnap
Az utolsó, Skellefteåban töltött napot gyors aján-

dékvásárlással kezdõdött, késõbb összepakolással és
ebéddel folytatódott. Végül eljött az idõ, mikor a busz-
pályaudvaron könnyes búcsút és ímélcímet vettünk
egymástól, és a busz, ajtajait becsukva elindult Burt-
räsk felé, ahol vonatra szálltunk, hogy a svéd királyi
vasút eme csodáján zötykölõdjünk újabb tizenkét órán
át Stockholm irányában.

Április 5., hétfõ
A svéd fõvárostól városnézéssel és utolsó koro-

nákig tartó vásárlással búcsúztunk. Prágában fegy-
veres õrök és mozgójárdák között vártunk, míg fel
nem szállt velünk a Malév legmodernebb Boeing 737-
ese. Hihetetlen öröm volt idegen szájából magyar szót
hallani, magyar szöveget olvasni, miközben a gép egy
kis, Közép-Magyarországon elhelyezkedõ állam felé
tartott. És este tízkor, nyolc nap után hazatért a Své-
dországot járt fáradt vándorok csapata.

FOTÓK: GÖRÖG ANNA
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6–7 Virágkarnevál a Bárdosban
Tényfeltáró kritikai írásunk mellett zsánerké-
peket és a végzõsõk búcsúbeszédeit közöljük
az idei ballagásról.

À La Bárdos A Bárdos László
Gimnázium élménymagazinja. Megjele-
nik kéthavonta. XVII. évf., 3–6. szám,
2004. március–június. Szerkesztõk:
ÁMON KATALIN, PAPP MÁRTON. Fõmun-
katárs: RÓKA IMRÉNÉ. Olvasószerkesztô:
VARGA MÁTÉ. Fotóriporter: CSIZSEK
ÁDÁM. Laparculat: MEZEI TAMÁS. Felelõs
szerkesztõ: NAGY TAMÁS. Felelõs kiadó:
SÁNDOR JÁNOS igazgató. A lap címe: Bár-
dos László Gimnázium. 2800 Tatabánya,
Gál-ltp. 701. Tel.: 34/311-749 E-mail:
zekany@blg.sulinet. hu, nohab008@
freemail.hu • Felhívjuk az olvasók figyel-
mét, hogy a korrekt tájékoztatás jegyé-
ben minden cikknek publicitást biztosí-
tunk, még akkor is, ha annak tartalmá-
val a felelõs szerkesztõ nem azonosul. •

Ajánló

11 Lírai metál
Barcs Bence rövid krónikája minden idõk leg-
nagyszerûbb metálzenekaráról

3. Keszthely, Festetics-kastély, 1997 � Hódolat a hajdani Kodak Ektar 25 filmnek, amelynek
25 ASA-s érzékenysége – megfelelõ digitalizálással – kb. 90-100 megapixelnek felel meg. A
filmágazatban a jó cuccokat megszüntették. Ismételten az alapobjektív harmonikus ará-
nyait láthajuk. Tévhit, hogy a szép képhez napfény kell. Ez a kép sötét novemberben készült.

szintén nagyjából ugyanannyi. Marad a
negatív. Kis kompakt gépekbe 400 ASA
(27 DIN) érzékenységû filmet vásárol-
nék. Alulexponálásra ennél a filmnél leg-
kisebb az esély. Tükörreflexes gépekhez
bátran válasszunk 100 ASA-s Kodak
vagy Fuji amatõr filmet. Magam – ha-
talmas színtelítettsége miatt – a Kodak
Goldra esküszöm. Akik szép, színhelyes
arcképeket akarnak készíteni, megpró-
bálkozhatnak a Kodak Profoto 100-as-
sal is, erre találták ki. A nagy dérrel-
dúrral bevezetett és agyonreklámozott
Kodak 160 VC és NC filmektõl minden-
kit óva intenék. Ezeket a filmtípusokat
valószínûleg azért találták fel Mr. East-
manék, hogy a felhasználókat átszok-
tassák a filmes fotózásról a digitálisra.

Milyen gép legyen
a digitális?

Ha ma valaki fényképezõgépet vá-
sárol, nagy valószínûséggel a digitális
gép mellett dönt. De ez azért ne váljék
kánonná! Ha keveset fotózunk (évi 3-4
alkalom, 100-150 kép), nem érdemes di-
gitális gépet venni, mert egy évtized
alatt sem takarítjuk meg azt az árkü-
lönbséget, amennyivel drágább egy
ugyanolyan tudásszintû filmes gépnél.

Akkor tehát sokat fotózunk, és már

4. Tatabánya, bányászati múzeum, 1996 � Az egykori Kodak PJA 100
film természetes színvilágú profi film volt. Ha a nagy látószögû objek-
tívet szemmagasságban tartjuk, a függõleges vonalak természetesek
maradnak.

megvan az indok a digitálishoz. Ne higy-
gyünk a reklámoknak! Nem feltétlenül
a megapixel számít meg a berázásvé-
delem meg a mozgóképfelvétel meg a
többi vásárlócsalogató tulajdonság.
Tisztázni kell a két alaptípust: kompakt

5. Bevonulás elõtt, 1996 � A profi fotósok
a környezettel együtt való ábrázolás érde-
kében nagy látószöggel portréznak. Ez a
szocioportré. Ez a konvencionális megoldás:
az enyhe tele (80–105 mm), amely már kel-
lõképp kiemeli a témát a környezetbõl.

vagy tükörreflexes. Szinte biztos, hogy
az elsõ mellett döntünk, mert tükör-

reflexesbõl a leg-
olcsóbb napja-
inkban 350000
Ft-ba kerül. A
kompakt beépí-
tett zoomob-
jektívet tartal-
maz. Ennek a
fényereje legyen
minél izmosabb
(1:2–3 között), az
átfogása minél
szélesebb. Az ut-
caképhez, belsõ
terekhez (1., 4.)
nagy látószögû

állás kell, lám a soproni belvárosban nem
is volt elég az, amit az optika tudott, és
lemaradt a Tûztorony teteje. Nem mon-
dom, elég tré… Természetképhez, táj-
képhez, csoportképhez normál állás
kell, ezek a 2., 3. és 6. képen láthatók.
Egy téma kiemeléséhez teleállás szük-
séges (7–8. kép). A látószöggel együtt
a mélységélesség és a képkivágás is
változik. Ezért nem elég, ha a fotós tá-
volabb vagy közelebb megy a tárgyhoz.
A digitális zoomot pedig egyszer s min-
denkorra felejtsük végre el!

A jó kompakt masinának legyen 6–
10-szeres zoomja, 2-es körüli fényere-
je, 3-8 megapixeles felbontása, ISO 50/
100–800 közötti érzékenysége. A fe-
héregyensúlyt programból és manuá-
lisan is lehessen állítani. A fénymérés-
nek és az autófókusznak is lehessen
megváltoztatni a mérõmezejét a kép-
tartományban. A gépnek legyen vaku-
papucsa, lehessen tovább bõvíteni elõ-
tétlencsékkel és távkioldóval. (Amikor
a szövegben ideértem, a depo.hu-n be-
írtam ezeket a paramétereket, és több
mint száz gépet találtam. Kedves fo-
gyasztói társadalom, tessék választani!)

8. Tavaszi reggel. 1998 � Ez a kép 300 mm-es teleobjektívvel, kb. 10 méter távolságból ké-
szült. Jó öreg madarunk elég kritikusnak tûnik…

7. Pozsony, Szent Mihály-templom, 1996 �
A magyar királykoronázások helyszínét a
várhegyrõl kb. 135 mm-es teleállással készí-
tettem.

6. Pozsonyi látkép a Szent Mihály-temp-
lommal, 1996 � Aki legközelebb ide téved,
a háttérben lévõ toronyházból is készíthet
képet visszafelé a várhegyrõl, a templomról
és a világhírû ferde pilonos Duna-hídról. Az
itt bemutatott összes kép filmes technoló-
giával készült.

Mit fényképezzünk?
Mindenki azt fényképezzen., ami õt

érdekli. Épületeket (pl. 1., 3.), barátokat
(5.), mûemlékeket (8.), tájat, természe-
tet. A készítés során legyünk türelme-
sek. Várjuk ki a megfelelõ pillanatot. Ha
nem muszáj, ne használjunk vakut, in-

kább rögzítsük
rázkódásmente-
sen a gépet (pl.
állvány). Itt jegy-
zem meg, hogy
a digitális gép
minden alkatré-
sze elektronikus,
ezért párára, víz-
re, esõre, hõmér-
sékleti szélsõsé-
gekre rendkívül
érzékeny. A ho-
gyan fényké-

pezzünk? kérdéskörét ebben a cikkben
már nem tudjuk megválaszolni. Erre –
akár a ti fotóitok felhasználásával is –
a következõ lapszámban visszatérhe-
tünk.

NAGY TAMÁS

Nyilván sokan hallottak a délutáni
elõadásokról vagy látták a programot
a plakátokon. Azt már nem monda-
nám, hogy sokan el is jöttek. De vol-
tunk, ahányan voltunk, ne kezdjük a
szokásos panaszkodást, annál is in-
kább, mert egy ilyen jellegû rendez-
vénynél nem feltétlenül jó, ha százan
végigszenvedik, de a nagy részét nem
is érdekli. Ez volt az elõnye a délután-
nak: aki eljött, az jól érezte magát.

Jó, azért bevallom, voltak gyenge
pillanataink. Vegyük például az autókat!
Minden tiszteletem Csizsek Ádámé és
az autómániájáé, de én annyira értek az
autókhoz, mint a koordinátageometri-
ához (és ezt nem pozitívumként jegy-
zem meg!), úgyhogy az elõadás negye-
dénél elvesztettem a fonalat. Látszott,
hogy az elõadó sokat tud az autókról,
és nagyon lelkes, ezért nem vette ész-
re, hogy a számára egyértelmû és egy-
szerû dolgoknak, a hallgatóság nagy
része a felét se érti. Ennek ellenére – a
lelkesedésének köszönhetõen – az elõ-
adás nem vált unalmassá.

Beszámoló a tudományos diákkör legújabb elõadásairól

Szabad-e csoszogni?
Beszámoló a tudományos diákkör legújabb elõadásairól

Szabad-e csoszogni?

Én legalábbis attól tartottam a leg-
inkább, hogy a legtöbb tanórán tartott
elõadáshoz hasonlóan, az elõadó kiáll,
és felolvas valamilyen internetrõl „ol-
lózott” baromságot, és idõnként felpil-
lant, egyáltalán van-e olyan, aki még
nem aludt el. Szerencsére nem így volt,
és ez annak is köszönhetõ, hogy mind-
egyikük a saját érdeklõdésének megfe-
lelõen választott témát. Ez benne volt
a „nyitóbeszédben” is, úgyhogy Papp
Márton (aki az erényövrõl tartott elõ-
adást), ne szépítsük, elég hamar lebu-
kott!

De egyelõre félre a komolytalansá-
gokkal! A legelsõ elõadás témája elég
komoly volt, fõleg, mert én eddig –
meglepõ módon – nem foglalkoztam
sokat az Osztrák-Magyar Monarchia
haditengerészetével. Kaszián Ábeltõl
meglehetõsen bátor vállalkozás volt,

volt valami könnyed délutáni elfoglalt-
ság. Azért a végén az ajándék könyv-
jelzõvel sikerült mindenkit kiengesztel-
niük. Viszont az öt hosszú elõadás egy
délután eléggé sok volt, legközelebb ér-

demes lenne kevesebbet tarta-
ni. Vagy ami még jobb lenne:
kiválasztani például kétheten-
te egy-egy napot valamilyen
elõadással, és egyfajta rend-
szert csinálni a dologból.

Mindenesetre remélem,
hogy lesz ennek még foly-
tatása, mert ki tudja, mivé

nõheti ez ki magát. Jó lenne,
ha többen felkeresnék a diákkört,

mert biztosan sokan vannak, akik szí-
vesen tartanának elõadást valamilyen
számukra fontos vagy érdekes dolog-
ról. Már csak azért is, mert fejlõdési le-
hetõség, „megmutathatnák magukat”,

de talán egyik-másik mélyérzésû töri-
vagy magyartanár esetleg még jobb
osztályzattal is díjazná. De nem ez a
lényeg. Egy ilyen kezdeményezés meg-
érdemli a figyelmet. Hátha divatba jön
a mûveltség és az intelligencia, és ha a
Való Világ egyik szereplõje megkérde-
zi, azért mûveletlen-e, mert csoszog,
tudod, mi a válasz rá, és nem mondasz
semmit. ÁMON KATALIN

hogy olyas-
mirõl kezdett
beszélni, ami
valószínûleg
nem áll túl
sok ember-
hez közel. En-
nek ellenére az elõadás érdekes volt,
hogy úgy mondjam, ki tudta hozni a
maximumot a témából. Nem mondom,
hogy ha töridogában kérdeznének er-
rõl, tudnék válaszolni, vagy ezentúl a
téma kutatásának szentelném az éle-
tem, de érdemes volt meghallgatni.

A két „komolyabb” elõadás után
két „könnyedebb” téma következett.
Papp Márton az erényövekrõl,
Varga Máté a magyarországi
boszorkányüldözésrõl beszélt.
Mindkettõt csak dicsérni tudom:
nem estek abba a csapdába, mint
a hótbunkó Klobusitzky bácsi,
azaz nem szórakoztattak olcsó
poénokkal. Az erényöveknél nagyon
pozitív volt, hogy mindenféle külön ér-
dekességgel (egy régi rajzzal, egy táb-
lázattal arról, hogyan lehet a külsõ alap-

ján megkülön-
böztetni a szûz
és a megesett
lányokat) tette
még izgalma-
sabbá a témát.
Varga Máténál is
ez a helyzet, bár
nagy kár, hogy
nem tudta meg-
m a g y a r á z n i ,
hogy követ egy
boszorkányt „lá-
batlan spániel”…

Az utolsó elõadást Zsombolyay Pé-
ter tartotta a hieroglif írásról. A téma
ismét komolyabb volt, és az elõadás is
érdekesre sikerült, bár talán lehetett
volna egy kicsit kevesebb szó Egyip-
tomról, és több konkrétan a hieroglif
írásról. De lehet, hogy csak én azért
írom, mert engem az érdekelt jobban.

Összességé-
ben szórakozta-
tó és mégis szín-
vonalas elõadá-
sokat hallottunk.
Bár ha azt vesz-
szük, hogy öt-
kor kezdõdött,
és fél nyolckor
ért véget, és még
egy tízperces
szünetet sem
tartottunk, nem

A KÉPEKET NAGY TAMÁS SZERVEZÕTANÁR KÉSZÍTETTE

9 Miért olyan menõ a szitokszó?
Papp Márton feldolgozásában nemcsak a ká-
romkodások társadalmi tényezõivel foglalko-
zik, de a történeti aspektusokra is tesz utalá-
sokat

13 Guruló milliárdok a sporiban
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V E R S E N Y S Z F É R A S Z Á G U L D Á S ,  P O R S C H E ,  S Z E R E L E M

Az irodalom érettségi félidejében a könyvtár mel-
lett kezdtem el beszélgetni Zsombolyay Péter 11. b
osztályos tanulóval, akit jómagam elég régóta is-
merek már, mégis ez alatt a beszélgetés alatt egy
egészen új oldaláról ismertem meg. Azt hiszem,
benne valahol legbelül egy költõ lakozik, aki im-
már egy karnyújtásnyira van attól, hogy a külvi-
lágra nyíló ajtó kilincsét megragadja. Hiszen a kulcs
már nála van. – PAPP MÁRTON interjúja

Á LA BÁRDOS: Az utóbbi három héten figyelem-
reméltó országos sikereket értél el. Melyikre vagy
a legbüszkébb ezek közül?

A Keszthelyen kétévente megrendezésre kerülõ
Helikon Ünnepségen vers-próza kategóriában arany
oklevelet kaptam, valamint még ezt megelõzõen az
Országos Diákújságírók Pályázatán elnyertem a leg-
jobb középiskolai diákújságírónak járó kitüntetést.
Sajnos az utóbbi átvételén nem lehettem ott, mert
éppen Gyõrben voltam az Országos Kazinczy-verse-
nyen, ahol – legnagyobb meglepetésemre – Kazin-
czy-díjat kaptam, és erre vagyok a legbüszkébb, ezt
a díjat egyszer lehet elnyerni, s bizonyos felelõsség-
gel jár, végigkíséri az ember életét. Ezen kívül még
megkaptam a szabadon választott és a kötelezõ szö-
veg kiemelkedõ teljesítéséért az abszolút elsõ helye-
zettnek járó különdíjat, egy Szász Endre-rézkarcot.

– Mennyiben jelentett nehézséget a sok szava-
lás után egy ilyenfajta verseny?

– Bevallom õszintén, eleinte nem is igazán akar-
tam elindulni még az iskolai fordulón sem, mert az
értõ olvasás egészen más, mint egy szavalóverseny.
Emiatt buknak el sokan a szabadon választott szöve-
gen, mert „túlértelmezik”, túl sok érzelmet visznek
bele. Ezúton is szeretném megköszönni Kiss Adél ta-
nárnõnek, hogy támogatott, felkészített a verseny-
re. Emlékszem, minden reggel pontban héttõl foglal-
kozott velem, s mikor akár egy pillanatra is kisestem
a „kazinczys” szerepbõl, a tanárnõ szigorúan intett,
hogy „Péter, kérem mellõzze a színészi hajlamait!”

– Ezek szerint korábbi versenyeid elõtt is kap-
tál tanári segítséget?

– A Helikonra és a Kazinczy Versenyre felkészí-
tettek, ám korábbi versenyeimre magam készültem.
Az elsõ egyedüli sikeremet az Országos Középiskolai
Latinovits Zoltán Vers- és Prózamondó Versenyen

A díjhalmozásba egy DUE 1. helyezés is jutott

„Péter, kérem, mellõzze
a színészi hajlamait!”
értem el, ahol második helyezést érdemeltem ki, va-
lamint szintén „önerõbõl” a Nemzetközi Forradalmi
Szavalóversenyen ötödik lettem.

– Akkor Ady és Latinovits szellemén kívül ki tá-
mogatott?

– A szüleim, akiknek rendkívül sokat köszönhe-
tek. Ha idejük engedi, elkísérnek a versenyeimre, és
sokszor fontos lelki támaszt nyújtanak. Õk és isme-
rõseim is gyakran kérik, hogy mondjam el nekik a vá-
lasztott versemet még a verseny elõtt, de egyfajta
babonából én sosem teszek eleget kérésüknek. Ter-
mészetesen a verseny után bárkinek szívesen elõa-
dom. Ezzel kapcsolatban hadd mondjak el egy érde-
kes déjà vu-t. Tavaly szilveszter elõtt egy baráti tár-
sasággal a keszthelyi kastélyban ünnepeltünk, s meg-
kértek, hogy szavaljam el néhány kedvenc versemet,
s én szívesen vállalkoztam erre a megtisztelõ feladatra.
A sors iróniája, hogy egy évvel késõbb ugyanott a
Helikon keretein belül kellett szavalnom.

– Hallottam róla, hogy jó ideig színészkedtél. Ta-
lán ennek köszönhetõ, hogy oly közel kerültél az
irodalomhoz?

– Bizony, még emlékszem rá, amikor a Jászaiban
az Emil és a detektívek õsbemutatóján szerepeltem
elõször. Ekkor tetszett meg igazán a színészkedés, s,
egyre inkább magával ragadott a „színházi szerelem”.
Több kisebb színdarabban és késõbb a Prológ tagja-
ként az Oliverben is szerepeltem, azonban kénytelen
voltam abbahagyni bizonyos belsõ ellentétek miatt.
Ezt követõen édesanyám biztatott arra, hogy járjak
szavalóversenyekre. Nagy üresség tátongott bennem,
miután abbahagytam a színészkedést. Megfogadtam
a tanácsát. Ekkor kezdõdött a versek iránti komolyabb
érdeklõdésem. Sokat foglalkoztam a versekkel, hogy
teljesen készen álljak arra, hogy „eljátszhassam a köl-
tõ szerepét, hogy elmondhassam a verset” (Latino-
vits). Vannak versek, amelyeket több hónap vagy csak
fél év után mondok el egy-egy versenyen.

– Gondolom, nem lepõdsz
meg azon, ha újságírói múl-
tadról kérdezek. Hogyan
kezdõdött ez az egész?

– Nagy Tamás tanár úr volt
osztályának utolsó À la Bárdo-
sában közölték az egyik cikke-
met, amely sokak szerint nem
is igazán volt odaillõ, valami
egyiptomi kultúrával kapcso-
latos tudományos maszlag
volt. A következõ évben azon-
ban – miután megfogadtam,
hogy Egyiptomról nem írok
többet cikket – új szerkesztõ-
brigáddal folytatódott a nagy
múlttal rendelkezõ iskolaújság
szerkesztése, amelynek mun-
kájából én is kivettem a ré-
szem.

– Úgy néz ki, elég rende-

sen kivetted a részed, hiszen idén te lettél az Év
diákújságírója. Szerinted minek köszönheted ezt a
megtiszteltetést?

– Be kell vallanom, nagyon meglepõdtem, amikor
kiderült, hogy én nyertem. Még tizedikes koromban
megjelent pár cikkem a DUE Tallózóban, melyeket szin-
tén a pályázatra küldtünk be Nagy Tamás tanár úr
segítségével, azonban arra nem is mertem gondolni,
hogy ennek lesz folytatása. Idén három cikkel nevez-
tem, s ezekkel nyertem. Talán az tetszett a zsûrinek,
hogy ami a szívemen az a számon, hiszen A diszkós
társadalom utópiája, a Szex és semmi más és a
Monet hódolói egyaránt erõsen szókimondó cikkek.
Mindenesetre örülök az eredménynek, de sajnálom,
hogy az À la Bárdos nem nyerte el a legjobb középis-
kolás diákújság díját. Szerintem – és még sokak sze-
rint – megérdemelte volna. Talán jövõre…

– Akik ismernek, tudják, hogy Ady-mániákus
vagy. Éjjel-nappal olvasod, és ajánlod ismerõseid-
nek. Merész kérdés: õ a példaképed?

– Merész kérdés, merész válasz: nem. Példaképem-
nek Latinovits Zoltánt tartom, aki szerintem a valaha
élt legnagyobb magyar színész. Érdekes, hogy én nem
is filmes szerepléseit láttam elõször, hanem bakeliton
hallgattam csodálatos szavalatait. Onnantól egysze-
rûen nem tudtam tõle szabadulni. Latinovits õstehet-
ség volt, aki nem végzett el több színésziskolát meg
akadémiát, hanem  mûszaki egyetemet. Ilyen múlttal
tudott színészi játékával, szavalataival mindenkit a
háta mögé utasítani.

– Az a pletyka járja, hogy idén te is esélyes vagy
a legeredményesebb tanuló díj elnyerésére. Mit
szólsz ehhez?

– Sohasem voltam kitûnõ tanuló és sohasem le-
szek, mert az az igazság, hogy a reál tárgyak elég távol
állnak tõlem. Úgy érzem, hogy iskolánkban a termé-
szettudományos versenyeredmények nagyobb meg-
becsülést kapnak, mint a humán tárgyakból elért si-
kerek. Büszke vagyok az eredményeimre, de nekem
elég, ha valaki azt mondja: gratulálok.

– Van egyáltalán szabadidõd? És ha van, mivel
foglalkozol ekkor szívesen?

– Sportolás nélkül nem bírom ki, így - ha tehetem
– rendszeresen teniszezek. Ezen kívül szeretek kirán-
dulni, amikor a jó öreg Zenit fényképezõgépemmel
örökítem meg a fontos pillanatokat. Zenével is na-
gyon szívesen foglalkozom.  Az egyiptomi kultúra, és
minden, ami egyiptomi, érdekel. Rendszeresen olva-
som a National Geographic címû újságot.

– Hogyan képzeled el a jövõdet?
– A közeljövõ már világos: a következõ tanévet a

schwarzenbeki partnerkapcsolatnak köszönhetõen
Németországban töltöm. Késõbb szeretnék elvégez-
ni egy jogi egyetemet, hiszen a diplomával sok lehe-
tõségem lenne az elhelyezkedésre. Nagy álmom, hogy
filmrendezõ legyek. Két filmet biztosan rendeznék. Az
egyik Ady életérõl szólna, a másik legyen titok. Talán
színész leszek… Csak hagyom, hogy sodorjon az ár.
Lesz, ami lesz.

N
EMCSAK a hozzá közelállók, hanem szinte min-
denki tudja, hogy szívében még van hely a

Xedos6 mellett három autó számára, amelyeket na-
gyon szeret. Igen, Nagy
Tamás tanár úr legtöbb-
ször az Alfa 166-ost em-
legeti, de néha elhangzik,
hogy nagy „állat” a BMW
330i meg a Mazda6 Sport
GT is. Kedvence a 166-os.
Biztos vagyok benne,
hogy többször is elkép-
zeli, ahogy ott ül a veze-
tõülésben, keményen szorítja a bõrbõl varrt kormányt,
és végigszáguld Tatabánya mérsékelten tiszta utcáin,
nagy port kavarva maga után.

Lássuk hát a legnagyobb kedvencet, ami kétség-
telenül a „legtökösebb” autó a felsoroltak közül: az
Alfa Romeo 166-os. Az autó dizájnja mindenkit ma-

gával ragad, egy-
szerre sportos és
arisztokratikusan
elegáns, ráadásul
megbújik benne
némi avantgárd
stílus is. Egyszerû-
en gyönyörû, ennél
szebb csak az egy-

gyel régebbi modell volt – azok a szomorú „szemek”
valahogy szívhez szólóbbak voltak. A kocsi belseje is
a külcsínhez hasonlatosan ötvözi a sportosságot és
az eleganciát. És hát még egy fontos dolog, egy Alfá-
nál talán a legfontosabb: a motor. A 166-hoz legin-
kább a  V6-os, 3,2 literes 24 szelepes erõforrás illik,
amely a maga 240 lóerejével az autóhoz illõ teljesít-
ményt produkál. Ez már autó a javából és tényleg meg-
érdemli, hogy elsõként említsük.

Ezüstérmes lett a bajorok szedánja, a BMW 330i.
Letisztult és sallangmentes formák hûvös eleganciá-
val párosulnak, ugyanez jellemzi a belsõ teret is. A
„lakberendezõk” bõséggel alkalmaztak egyeneseket és
derékszögeket, ennek következtében a mûszerfalon
és a középkonzolon katonás rend uralkodik; szinte
semmilyen izgalmas részlet nem töri meg az unalmas-
nak nevezhetõ formákat. Ez azonban nem jelenti azt,
hogy valami baj van vele. Sõt! Éppen ezt szeretjük a
BMW-ben. A mozgatásról legmegfelelõbben a 3 lite-
res hathengeres gondoskodik. 235 lóerõt tud elõállí-
tani, ami azért húz rendesen. A 330i a teljesítmény és
az elegancia ötvözetének egyik legkiemelkedõbb pél-
dánya, stílusával sok embert hódít meg, de az árával
– Magyarországon – szinte senkit.

Harmadik helyen zárt a Mazda6 Sport GT, ami

nevéhez (GT = grand tourismo, túraautó) illõen való-
ban egy jó kis túraautó. Rettentõen sportos az új
Mazda, ezt hangsúlyozzák a spoilerek és a dupla ki-

pufogócsõ is. Ez nem más,
mint egy ötszemélyes
sportkocsi. Ezt tükrözi az
autó enteriõrje is, a bõr
sportkormány, a vörös
háttérvilágítás mind-
mind a sportosságot su-
gallja. Az extrák közül
pedig nem hiányozhat a
nagyon mókás nagykép-

ernyõs DVD sem. Az utastér nagyon tágas, sok prak-
tikus megoldással. A belevaló zoom-zoom járgányt
2,3 liter, 16 szelep, 166 lóerõ mozgatja. Ez valóban len-
dületesen mozgatja az autót, és közben a fogyasztás
11 liter alatt marad. Ez még takarékosnak is tekinthe-
tõ, különösen a bajorok 13 és a taljánok 17-18 literes
fogyasztásához képest. A japánok megalkottak egy

Az én álomverdám (1. rész)

A három legnagyobb vad-„állat”

sportos, nem drága, nagyon jó minõségû autót, amely
fõként a külsejével hódít.

Mivel a tanár úr az elegáns autók híve, természe-
tes, hogy e három közül az Alfa és a BMW a legked-
vesebb számára, a Mazda6 meg csak azért, mert a
rendszerváltás után kétségtelenül a Mazda hozta be
a legszebb autókat Magyarországra. Kedves tanár úr!
A három autó bármelyikéhez még öt-hat évig kellene
történelemdolgozatok ezreit kijavítania, ha jól isme-
rem az épületes közalkalmazotti bérviszonyokat. Nem
baj, magyarok vagyunk, megszoktuk, hogy nekünk
csak álmodozni szabad. Tessék csak nyugodtan álmo-
dozni! Különösen a történelem témazáróinkon.

- EVO -

FORRÁS: INTERNET

Számolgattuk a lóerõket

Luxusautó-kiállítás
Tatabányán
A 24óra címlapját olvasva bukkantam rá a figyel-
met igencsak felkeltõ hirdetésre: 10000 lóerõ, 1
milliárd forint értékû autó – mintha kilóra mér-
nék, nem minõségre –, Lotus, Ferrari, Aston Mar-
tin, Lamborghini, Pagani Zonda. Ezt meg kell néz-
nem – gondoltam a legendás járgányok neveit ol-
vasva.

Ilyet még csak újságban láttam, itt volt hát az alak-
alom, hogy végre… Vittem fényképezõgépet, meg két
haverom is jött, mert hát ez tényleg nagy móka. De
egy gondolat nem hagyta békén az agyamat. Folyton
csak az járt a fejemben: „10000 lóerõ, egymilliárd fo-
rint”. Némi számolgatás után (egy darab Ferrarit Ma-
gyarországon is meg lehet kapni olyan 50-80 millió-
ért, másutt meg nyilván olcsóbb) az jött ki, hogy kb.
húsz autó lesz majd. Reményekkel teli lélekkel indul-
tam hát útnak a tatabányai sportcsarnokba.

Amit a kedvcsináló cikkben nem írtak, egy szigorú
ezres volt a beugró. Mikor haragunkat és a zsét sike-
rült végre leszurkolnunk, szinte földbe gyökerezett a
lábam a brutális autók láttán. A legkellemesebb lát-
ványt kétségkívül a tûzpiros Ferrari produkálta, de a
sárga Lamborghini Murciélago se volt semmi, no meg

az olajsejk tulajdonában lévõ Pagani Zonda és említés
érdemel még a kémfilmbõl ismerõs Aston Martin DB7.
A Lotus hiányáért egy erõtõl duzzadó Mitsubishi Lan-
cer Evo VII kárpótolt. Nem mondom, hogy kék Subaru

Impreza elfért volna még a kézilabdaparketten. Az au-
tók alapos szemléje után azonban elkezdtem gondol-
kodni. „Tízezer lóerõ, egymilliárd forint”– az ígéret
újra meg újra lelki szemeim elõtt lebegett. Az összeg
majdnem stimmel, hiszen az autók összértéke szerény
számításaim szerint olyan 600-800 millió forint.
Azonban a lóerõk száma már az elejétõl kezdve gya-
nús volt. A szalonból hazaérve még számológéppel is
összeadtam a számokat, és valahogy sose jött ki a
10000 lóerõ. Pedig a háttérben gusztustalankodó
Skodákat meg Suzukikat is beleszámoltam – mond-
juk ez nem nyomott sokat a latban, hiszen volt kb.
tizenöt az elõbbi említett ócskavasakból, az pedig még
szolid túlzással is csak ezernyolcszáz lóerõ. Szóval
összegeztem: a 4 „sejkvagon” (Aston Martin, Ferrari,
Lamborghini, Pagani Zonda) plusz a brutális Evo VII+a
15 háttérjárgány az összesen háromezer-nyolcszáz.
Ennyit a médiák hitelességérõl.

De kurz und gut – megérte elmenni a sporiba, és
megnézni, hiszen valóban nagy élményt nyújtott az
öt csoda. Viszonylag kevés az esélyem arra, hogy
valaha ilyen autókollekciót látok egyszerre, egy he-
lyen életemben. (Pedig én azt sem venném zokon, ha
be is ülhetnék… pláne, ha ki is próbálhatnám ezeket.)

CSIZSEK ÁDÁM

FOTÓ: CSIZSEK ÁDÁM

Monet hódolói
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B A L L A G  M Á R  A  V É N  D I Á K … D I Á K T Á R C A

A bûnös tyúk és az ártatlan tojás
elsõbbségének antitézise
Avagy: a szex vajon mi?

EGY ÁLOM ÜZENETE

Álmomban látogatóban jártam Istennél.
Bekopogtam, és azt mondtam, beszélgetni

szeretnék vele, ha van rám ideje.
Az Úr elmosolyodott és így válaszolt:
– Az én idõm végtelen, mindenre jut belõle.

Mire vagy kíváncsi?
– Érdekelne, mit tartasz a legfurcsábbnak az

emberekben?
– Azt, hogy eleinte nem szeretnek gyereknek

lenni, siettetik a felnõtté válást, majd visszavá-
gyódnak a gyerekkorba. Azt, hogy akár az egész-
ségüket is feláldozzák, hogy sok pénzük legyen,
majd rengeteg pénzt költenek rá, hogy vissza-
nyerjék egészségüket. Azt, hogy izgatottan lesik
a jövõt, hogy megfeledkeznek a jelenrõl, így az-
tán nemhogy a jövõt, de a jelent sem élik meg.
Azt, hogy úgy élnek, mintha sose éltek volna.

– Atyaként mit szeretnél, hogy gyerekeid mely
tanulságokat jegyezzék meg?

– Tanulják meg, hogy senkibõl nem lehet erõ-
vel kicsikarni a szeretetet. Hagyni kell, hogy sze-
rethessenek.

Nem az a legértékesebb, hogy mit szeretnénk
az életben, hanem az, kik állnak mellettünk.

Tanulják meg, hogy nem célszerû másokhoz
mérni magunkat, saját magunkhoz képest le-
gyünk bíráskodóak. Fogadják el, hogy nem az a
gazdag, akinek a legtöbbje van, hanem az, aki-
nek a legkevesebbre van szüksége. Tanulják meg,
hogy csak néhány másodperc kell ahhoz, hogy
mély sebet ejtsünk azokon, akiket szeretünk, ám
sok-sok év kell ahhoz, hogy ezek begyógyulja-
nak.

A megbocsátást a megbocsátás gyakorlásá-
nak útján kell megtanulni.

El kell fogadni, hogy vannak olyanok, akik
mélyen éreznek, de nem tanulták meg kimutat-
ni érzelmeiket.

Meg kell tanulni, hogy bármit lehet pénzen
venni, csak boldogságot nem.

Két ember nézheti ugyanazt a dolgot, és
mégis kétféle dolgot látnak.

Meg kell tanulni, hogy az az igazi barát, aki
mindent tud rólunk, és mégis szeret.

Nem mindig elég, ha mások megbocsátanak,
meg kell bocsátanunk nekünk magunknak is.

Búcsúzásnál megköszöntem szavait, Õ pedig
így válaszolt:

– Az emberek elfelejtik, mit mondtál, mit tet-
tél. De arra mindig emlékezni fognak, hogy ér-
zéseket ébresztettél bennük.

NEMES SZILVIA

ARCHÍV: DEMETER DÁNIEL

P
ERSZE pénteken én is mindig fáradtan fogad-
kozom, hogy francokat fogok bejönni díszíteni

meg hajnalban virágokért ácsingózni a piacon, és igaz-
ságtalanság, hogy a Veress Joci megint megúszta.

Aztán eljön a szombat reggel. Nyolc óra körül csak
úgy özönlik befelé a kapun a sok-sok álmos pofa.
Némelyek orgonát, mások celluxot szorongatnak.
Megkezdõdik a díszítési verseny, ki-ki saját ötlete sze-
rint, másoknál beleokoskodik az osztályfõnök, csak
tíz órára legyen már készen az egész. Egyszer mi is
leszünk ballagók, és így tovább a többi handabanda
lózung, potyognak a könnyek az arcomról. A beletö-
rõdés pillantásai és a tudatalattiban egy halvány re-
mény: ilyenkor az érzelmi fejlettség különbözõ szint-
jén álló osztálybeliek váratlanul felfedezik egymás rej-
tett értékeit. („Ábi, te milyen ügyes vagy!”)

Aztán csak-csak elkészült, munkánkat idén még
az igazgatóhelyettes is elégedetten szemlélte. Jöttek
a rokonok, a vidékiek harminc év elõtti divatban, mint-
ha május elsejei felvonulás lenne, a nagyvárosiak pe-
dig olyan cuccban, amivel táncosok lehetnének a
Moulin Rouge-ban. Puszi-puszi, jaj, de szép vagy!, és
ismét gyarapodott néhány klasszikussal a közhely-
szótár.

Sorfal a hideg szélben. Égnek álló sérók, „begom-
bolt” matrózblúzok – ezért megérte eljönni. Már „bal-
lag a vén diák”, és utána mi is ballagunk hazafelé.  A
könnyes szemû rokonok néhány tonna virággal még
egy utolsó rohamot indítanak. Az ünnepeltek moso-
lyogva tûrik. Icu nénje, Géza kereszt, hát ti is eljötte-
tek?! Bippelnek a digigépek, zizegnek a zúmok, re-
cseg a mikrofon. Elkészül néhány emlékkép, -film,
melyeket vélhetõleg soha nem néz meg majd senki.
Pedig milyen szép is lenne hallani a sok okos beszé-
det, gyönyörû dallamokat, a Kazinczy-díjas Zsom-
bolyay Péter szavalását, és látni a csodás lányokat,
kontyokat, rúzsokat, ezt a végtelen virágtengert.

„Naggyon” hosszú! Szavalt a Sziszi, búcsúzott a
Kata, és a narrátor elõtt van még egy tucat papír…
Gyanúsan sok a kitüntetés, és – nem tudom, hogy kik

E
GY KICSIT sértve érzem magam. Na jó, nem is ki-
csit. Olvastam egy cikket, és eléggé megbotrán-

koztam rajta. Merthogy abban a cikkben rólam is ír-
tak. Hogy állítólag én már egy félmosoly kedvéért
mások ölébe vetem magam. És lényegében azt is, hogy
udvarolni szoktam, sõt majdnem, hogy vadászni. Mert
a nõk/lányok így viselkednek. Nekünk nem kellenek a
gáláns, kedves, szerelmes lovagok a fehér lovon (pe-
dig hú, de sok van!), mert nem trendik. Mert mi in-
kább a lepattant szórakozóhelyek illuminált állapot-
ban levõ suttyóinak ölébe vetjük magunkat (?).

De ez nem volt elég, még a nemi életemre is kitér-
tek. Hogy csak akkor szabadna, ha szerelmes vagyok,
különben erkölcsileg romlott nõszemély leszek, egy
buta liba, egy nímand. Szex csak a hazakísérés, a ke-
mény küzdelmek és a virágcsokrok után. Bár azt nem
írták, mennyi virág kell hozzá. Egy szál biztos nem
lenne elég, kettõt nem illik adni, hármat talán igen,
arra nem emlékszem. Tegyük magasra a lécet: „millió,
millió, millió rózsaszál…” Sõt, most már talán több. Ez
a giccses szerelmes nóta túl régi ahhoz, hogy ebbõl
számítsunk árfolyamot. Mert ha negyven éve ilyen
olcsón odaadtuk volna magunkat, a szomszéd Ilonka
néni végigpletyózta volna az egész napot arról, hogy
mi mekkora…! Azok voltak csak szép napok!

Bevallom, én eddig voltam olyan naiv, hogy azt
hittem, a szerelem nem a vadászatról szól. Ha valaki
már volt szerelmes, az tudja, hogy szerelem van annyi-
féle, ahány ember, sõt még talán hússzor több, de még
az a bizonyos érzés is folyamatosan változik, és a
dolog általában nem kezdõdik olyan egyszerûen, hogy
odamegy a fiú a lányhoz, és azt mondja: „Hegyek
között, völgyek között zakatol a vonat, én a legszebb
lányok közül téged választalak…”, és akkor csillám-
por hullik az égbõl, és jön a forevörpinkfíling. Nem a
lány választ, de még a fiú sem. Hát a fene egye meg,
ha ez csak a választáson múlna, egyetlen ember sem
lenne egyedül! Mellesleg azt mindenki tudja, mikor
éhes, szomjas, álmos. De azt nem, mikor szerelmes.

Egyébként pedig nem könnyû nekünk, a „mai fia-
taloknak”. Tizenegynehány évesen rájövünk, hogy
nemcsak „emberek” vagyunk, hanem férfiak és nõk
is (általában csak az egyik, persze). És akkor rögtön
kell valaki. Ha a valaki nem jön, akárki. Ha okosak va-
gyunk, várunk, és ragaszkodunk a valakihez. Aki nem,
az ugrik az elsõ olyan ölbe, ahol szívesen fogadják (és
abból van elég). Kíváncsiságból, hiszen ezért nézünk
pornófilmeket és az azokkal egy szinten lévõ való-
ságsókat és egyéb hasonló mûsorokat (melyeknek a
társadalom idõsebb-fiatalabb tagjai nemcsak nézõi,
de szereplõi, vagyis alakítói is). Az ilyen ember nem
megvetendõ példa, csak nem találta még meg magát
a szerepben, és ha nincs senki, aki õt ahhoz hozzáse-
gítse, nem is fogja. A segítség alatt nem tiltást, fe-
nyegetést értek. Mert a mások nemi életébe való
beleszólás sosem igazi megoldás, csak a lehetõ leg-
egyszerûbb elintézési módja a témának (Balázs és
Mónika Show). Annak mindig van pszichológiai oka,
hogy valaki mit miért és hogyan tesz meg életében.

Ha pedig valakinek a közeledése a másik számára

kellemetlen, akkor az alany (az öl) nem megy bele
hasonló helyzetekbe. Ha az embernek nem tetszik
valami, az ellen tesz, és nem a haverjaival röhög egy
jót rajta másnap a suliban, ahogy az az ilyen esetek-
ben a leggyakrabban lenni szokott. És ha valaki már
beleolvasott egy-egy férfimagazinba, az tudja, hogy
„ezek a mai férfiak” nem éppen a hosszú udvarlásról,
a szégyenlõs szûzlányokról és a szexuális vágy kultu-
rált elfojtásáról ábrándoznak. Aki pedig járt járt már
efféle szórakozóhelyen, az a saját szemével is meg-
gyõzõdhetett arról, hogy bizony a „fiúk sem angya-
lok”. Azt nem is részletezem, milyen sértõ tud lenni,
amikor egy tahó egész este próbál olyanra rábeszél-
ni, amit már vagy tízszer visszautasítottál… (És azért
ez elég sokszor megtörténik, még ha nem is öltöztél
Madonnának, és egy „rendes” kávézóban üldögélsz).

De ez engem egy cseppet sem lep meg. Most már
szabad párválaszt(ód)ás van, nincsenek szülõi és tár-
sadalmi kényszerek. És ez így van jól. Csak úgy lát-
szik, még nem mindenki találta meg önmagát ebben
a nemrég ránk szakadt szabadságban, fõleg nem olyan
fiatalon, mint mi vagyunk. De hát az ember csak azu-
tán tudja meg, hol a határ, miután átlépte. Vagyis: az
ember csinál nagy hülyeségeket! A régi elveket viszont
már nem lehet visszaállítani, mások vagyunk, ezt el
kell fogadni, nem a régi szabályokba kapaszkodni, fõ-
leg nem a szerelem terén. Nyíltan és õszintén kell
kezelni ezt a dolgot: nálunk már nem lehet a témát a
madarak és a méhek példájának felvázolásával kez-
deni. Ha valaki megteszi, azért tegye, mert akarja, és
nem azért, mert elvárják tõle, de ha nem teszi, ne azért
ne tegye, mert más a helyében nem tenné.

Nem vagyok polgárpukkasztó szexforradalmár, de
én úgy gondolom, hogy nincs szex érzések nélkül. A

szex testi szerelem. És szerintem egy „puszta” testbe
beleszeretni nem alantas, mocskos dolog. „A test a
lélek örök problémája” (Jász Attila) Nem hinném, hogy
bárki számára káros és társadalmilag elítélendõ do-
log lenne az, ha azok, akik „csak” testileg vonzódnak
egymáshoz, megteszik azt, amit szeretnének (ha tény-
leg akarják, és nem „divatból”, megfelelési vágyból
„ugranak bele”, hogy úgy mondjam, az ölbe). Megte-
szik azt, amire még normális, stilisztikailag egy ilyen
cikkbe illõ magyar szó sincs, annyira nem értjük.

„A szexualitás olyan felfoghatatlan!” – mondta
Woody Allen. Nekem sem kellene most magyarázni a
megmagyarázhatatlant, hiszen senkit nem akarok
meggyõzni, azért mert egy konzervatívabb vagy gát-
lásosabb embernek esetleg más a véleménye. De azért
azt is elvárom, hogy más se próbálja általános erköl-
csi tétellé tenni a saját elveit, mert ahhoz, hogy má-
sokról ítéletet alkosson, senkinek semmi joga. Mert
valljuk be õszintén: félünk a szexualitástól, szeretjük
valami hihetetlenül mocskos dolognak látni, nevet-
séges tiltásokkal és szabályokkal behatárolni. A nõk
szeretik a férfiakra, a férfiak pedig a nõkre „hárítani
a felelõsséget” (ki a szexmániás, ki használja ki a má-
sikat, ki az, aki csak azt akarja…) Mert gondolom, azt
mindenki elismeri, hogy a szexhez (minimum) két em-
ber kell. A felelõsség tehát két emberé, vagyis annak,
hogy valaki a másikat (vagy ahogy általában lenni
szokott, a másik nemet) „bûnösnek, felelõsnek, kö-
zönségesnek” nyilvánítsa, sem szóban, sem írásban
nincs sok értelme.

Mintha azon veszekednénk, a tyúk volt elõbb vagy
a tojás. ÁMON KATALIN

Kedves olvasóink! Nem szokásos módszer az, ami-
kor egy újság szerkesztõi egymásnak replikáznak.
Ezúttal – tekintettel a témára és a nemi egyenlõségre
– kivételt tettünk. Mindenki eldöntheti, melyik szer-
zõvel azonosul, és az ügyet az À La Bárdos lezártnak
tekinti. A szerk.

és hogyan döntenek errõl –, évrõl évre több. Ennyi
nyelvvizsga, kitûnõ és színjeles nem is lehet másutt,
ugye, megmondtam, hogy mi vagyunk a legjobbak?!
Remélem, hogy végzõseink a legjobb „magasiskolák-
ba” kerülnek.

Elballagtak. Négy év nagy idõ, nyolc meg kétszer
annyi. Jófejség csávók voltak; szívdöglesztõ, okos és
trendi csajszik, akikért annak idején a nyolcosztályos
gimit kitalálták. A cések meg – hangulatilag – fölnõt-
tek hozzájuk. (Titokban elárulom, én is rájuk szavaz-
tam.) Mennyi programot szerveztek! Milyen jó volt a
büfé! Meg a zene! Meg a „vadi!” Milyen üres lesz nél-
külük a suli!

Beszámolónk az idei ballagásról

Virágkarnevál a Bárdosban

…És lám, már én is milyen elérzékenyülten balla-
gok a szekrényemhez a leszaggatott virágkarnevál-
ban. Megfogadom, hogy én is ilyen sok programot
fogok szervezni, én is rástartolok a második nyelvre,
én is elindulok az OKTV-n. Emelt szintû érettségi,
egyenes út az egyetemre, élethossziglani tanulás –
barátaim, drága diáktársak, nagy jövõ áll elõttünk!

Nézem, ahogy söprik a tengernyi virágot. Lehet,
hogy pályát tévesztettem. Vissza a gyökerekhez! „Ker-
tész leszek, fát nevelek”, és virágboltot nyitok. Ah-
hoz meg nem is kell elballagni… KASZIÁN

A 12. a osztály közösségi, Meleg Gábor egyéni Bárdos-díjat
kapott. Az évfolyam tanulója Pleier Alexandra, az évfolyam
sportolója Nemes Szilvia. Nekik és a többi díjazottnak ez-
úton gratulálunk!

FOTÓK: NAGY TAMÁS

Lírai metál – a Metallica
1982-ben egy Björn Borg-utánérzésû ifjú dán te-
niszezõ reménység, Lars Ulrich Amerikába indult
szerencsét próbálni. Kaliforniában hívta életre a
Metallica nevû formációt James Alan Hetfielddel,
Dave Mustaine-nel (szólógitár) és Cliff Burtonnel.
(basszusgitár) együtt. – BARCS BENCE írása

Elsõ demójuk az Államokban ismerté tette a ban-
dát. A koncertkörút után Mustaine-t lapátra tették,
mert ivott, mint a gödény, pedig
neki igazán sokat köszönhetett
a csapat. A vérbeli Metallica-
hangzást õ honosította meg, igaz,
nem kenõdött el nagyon, fogta
magát, és megalapította a má-
sik nagy amerikai metalóriást, a
Megadethet.

Helyére Kirk Lee Hammet ér-
kezett. Már az új felállásban ké-
szítették el 1983-ban elsõ albumukat, amin még job-
bára kemény trash metal nóták találhatók 1986-ban
Európa-turnéra mentek, azonban az út során targédia
történt: a turnébusz Svédországban felborult… Cliff
Burton meghalt. Vele együtt sokan a Metallicát is el-
temették.

A fiúk természetesen nem adták fel, hamarosan
megtalálták új „bõgõsüket” Jason Newstedet, és már
vele készítették el következõ korongjukat, amely
Grammy-díjat jelentett a csapatnak. 1991-ben kijött
az újabb lemez, amelyet csak a Black Albumként is-
mer mindenki. Innen a leginkább a Nothing Else Matt-
ers futott be, szerintem ezt manapság mindenki is-
meri. Erre a remek korongra igazán büszke lehet az
együttes, hiszen tizenötmilliót adtak el belõle. Itt le-
zárul a második nagy korszak.

Ezután sokáig nem jelentkeznek új albummal. Vé-
gül 1999-ben kiadnak egy dup-
lalemezt. Ezen korong sikeressé-
ge ellenére 2001-ban a banda
feloszlásáról terjengnek a plety-
kák. A megcsappant együttest
2003-ban Robert Trujillo dobos
egészíti ki, aki enyhén szólva ér-
dekes színpadi mozgáskultúrával
rendelkezik. Már vele veszik fel
a St. Anger albumot. Ezzel a ko-

ronggal visszatérnek a régi zúzós trash metalhoz,
sokaknak ezért nem tetszik az új lemez. Szerintem
igazán jó lett, bár kicsit még nekem is kemény az elõ-
zõek után.

A kultuszt teremtõ fiúkat június 10–11-ikén, Bécs-
újhelyen láthatod. Akár tanév végi ajándék is lehet.
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D I Á K T Á R C AA  F A L  A D J A  A  M Á S I K A T !

Egy szoknya, egy nadrág

B
AZI ÖREG vagyok. Nem a ráncoktól vagy a tagja-
imat hasogató köszvénytõl. A magamfajta 1,65

méteres (áfa nélkül) felnõtt ember hozzászokik, hogy
az üzletben „lekislányomozzák”, hogy az új ismerõ-
sök rendszerint évekkel fiatalabbnak gondolják. Az
utóbbi idõben viszont én érzem magamat kisebbnek
a fiatalabbak megjelenési szokásait elnézve. Az óidõ-
ben, ötödikesként, mi nem sokat foglalkoztunk a kül-
sõségekkel, az akkori kínálat sem nyújtott erre sok
lehetõséget. Örülök neki, hogy manapság a kiskama-
szokat is meg lehet különböztetni nemileg, és nem
mindenki a farmer, pulóver összeállítás híve. Önbe-
csapás leszólni õket, mivel a megváltozott szokások
és divat hatására minden korosztály többet foglal-
kozik a külsõségekkel. Mindenkinek a magánügye,

Biztos, hogy ül valahol fent, nagy bõr forgószék-
ben egy fõhivatalnok, aki kitalálta, hogy az év végi
vizsgák, próbaérettségik és témazárók nem jelente-
nek elegendõ agyelszívást tanárnak, diáknak egy-
aránt, és ezért nyakunkra szabadította az agyon-
izósított globalizáció legújabb titkos fegyverét, a
kompetenciamérést. Az alábbiakban személyes él-
ményemet szeretném megosztani az olvasókkal.

Szombati nap, délelõtt, tökéletes passzivitás. Va-
lahol az alfa agyi állapot és a REM-fázis között fél-
úton. Csörög a telefon. Körübelül egy-két perc telik
el, mire az impulzus eléri az ingerküszöböt. Felveszem.

– Halló, jó napot kívánok!
– Jó napot! Egy országos felmérésen vesz Ön részt.

A rádióhallgatási szokásairól szeretnénk érdeklõdni.
(Miért hányan vagytok?) Kívánja folytatni?

– (Miért pont engem zaklatnak a hülyeségük-
kel? Nem, nem, nem, és nem!) Igen, hogyne…

Sajnos helyhiány miatt nem lehet közölni az egész
bájcsevegést. A játék lényege az volt, hogy egy isme-
retlen nevû korporáció egy temérdek agyzsibbasztó
kérdés során egészen intim dolgokat tudott meg ró-
lam. Például, hogy van-e olajsütõ vagy ütvefúró a
háztartásban. Az ilyen irányú magánéleti vájkálások-
nak fogalmam sincs mi köze van a rádióhallgatáshoz,
de mindegy. Õk biztos tudják. Illetve azt is biztosan
tudják, hogy miért költik erre a pénzüket, pénzünket.
Tuti, hogy megéri nekik.

Ugyanígy lehet ezzel az Oktatási Minisztérium.
Vannak ott olyan nagyokosok, akik el tudják dönteni

hogy mibõl és mennyit költ erre, és mindenkinek joga
van azt viselni, amit akar.

Leginkább a szülõn múlik, hogy mennyire engedi
kibontakozni gyermeke exhibicionista hajlamát. Med-
dõ kísérlet volna, ha kamaszkorban próbálnák ezt
befolyásolni. A házirendben feketén-fehéren feltün-
tették, hogy a külsõ megjelenésbe a pedagógusnak
nem lehet beleszólása. Ezzel persze lehetne vitatkoz-
ni a szemérmetlenség határait megszabva. Városunk
másik gimnáziumában például sem váll, sem has nem
maradhat fedetlen tanítási idõ alatt. Nálunk szintén
akadnak olyan tanárok, akik megkövetelik a rendet,
meglepõ módon módszerük hatásosnak tûnik.

A KÉP CSAK ILLUSZTRÁCIÓ

Mérhetetlen kompetenciaMérhetetlen kompetencia
mire kell költeni az adó-
fizetõk pénzét. Szinte
magam elõtt látom eze-
ket a magasabb minõ-
ségi fokozaton álló
szellemi lényeket. A
transzcendentális böl-
csesség éteri légköré-
ben, fényárban lebeg-
nek. A külsõ, tudatlan
megfigyelõ talán töké-
letes nyugalmi állapot-
nak tekinti ezt, pedig valamelyikükben elképesztõ
nagyságú belsõ történések játszódnak le. Egy pillanat
és az isteni szikra, a gondolat leképezõdik anyagi mi-
nõséggé. Az évezredekig tartó látens-fázist most egy
halk csettintés töri meg. Azt pedig egy határozott fel-
szólalás követi, egy, a lélek mélyérõl feltörõ kiáltás,
mely közvetlenül a megvilágosodást elõzi meg: „Gye-
rekek, kéne csinálni egy kompetenciamérést.”

Az összes (só)hivatalnok szinte egyszerre kapja fel
a fejét: „Hogy ez eddig nem jutott eszembe! Fõnök,
igaza van!” – És valóban. A diákság érdekeit a titok-
tartási törvény után mi se szolgálhatná jobban, mint
egy össznemzeti szintfelmérés (tudományosan kom-
petenciamérés). A kemény nyakú, csökött agyú ifjú-
ság már a legelején falba ütközik. „Mi az, hogy kom-
petenciamérés?”-kérdik. Hogy mi? A válasz zavarba
ejtõen egyszerû. A kompetenciamérés egy olyan mé-
rés, amely a gyerekek kompetenciáját méri. Érthetõ
nem?

 Ezután már csak az a kérdés, hogy milyen volt
maga a teszt. Pont ugyanilyen pofonegyszerû. Fárasz-
tó, logikus gondolkodást egyáltalán nem igénylõ ma-
tematikai feladatok; idegesítõ szövegértési (irodalmi)
feladatok. Minden, mi szem, szájnak ingere. A kérdõ-
ív kitöltése után az embernek már kattogott az agya.

Természetesen mindenkiben felmerül a kérdés,
hogy ez az egész cirkusz mire volt jó. Hivatalosan azzal
magyarázták, hogy a kétszintû érettségihez mérik fel
a kompetenciánkat. De már a legelején világos volt,
hogy a tesztnek semmi köze sincs az aktuális tan-
anyaghoz. Azt is tudta mindenki, hogy semmi tétje
nem lesz. Így lehetett elbohóckodni, illetve annyit fel-
fogni az egészbõl, hogy nincs tanítás aznap.

Hogyan tovább? A fõhivatalnokok ugyanúgy a
helyükön maradnak, és kemény munkába fognak,
hogy jövõre is sok hasonló gumiintézkedéssel fognak
boldogítani minket.

FRANKÓ KÁLMÁN

hódolhatunk szenvedélyünknek, a síelésnek. Errefelé
nemcsak a fû zöldebb, de a hó is havasabb az ottho-
ninál. Akkor még senki sem gondolta, hogy az odaér-
kezés másnapján a  diákok körében elterjed az influ-
enzajárvány. Ha csak azt vesszük figyelembe, hogy
elsõ nap még közel három tucat újonc tanult síelni a
középhaladó csoportban, másnap pedig már tizen-
hatra csökkent a létszám, átérezhetjük a fertõzés
súlyosságát. A betegség lázzal, köhögéssel és torok-
fájással járt. Volt, aki megúszta 37-38 fokos lázzal, de
akadt olyan is, akinél a hõmérõ higanyszála 40 fokig
meg sem állt. Akik ép bõrrel elkerülték a vírust, azok
mind az öt nap élvezhették a remek havat és a kilá-
tást a kétezer méter magas lachtali hegyekrõl. Ám ne-
kik sem telt felhõtlenül a tábor: hazafelé a buszunk
váratlanul bedöglött, és a csapatnak hét órán át kel-
lett várakoznia egy benzinkútnál. A lényeg: túléltük!

A KÉP CSAK ILLUSZTRÁCIÓ

A fáradhatatlan Gubicza tanárnõ idén is az oszt-
rák Alpokba szervezett sítúrát. Iskolánk közönségé-
bõl 30-40 vállalkozó kedvû fiatal szülõkkel és roko-
nokkal vágott neki az útnak a hosszúra nyúló télen.

Amikor elindultunk, mindenki arcán csillogott a
mosoly és az a csodálatos nyugati napfény. Végre

Idén az influenza
kiütötte a síelõket
Idén az influenza
kiütötte a síelõket

HÍR: SZALAY, KÉP: INTERNET

Viszont itt az általánosítás csapdájába ütközöm.
Ugyanis ismerek olyan tizennyolc évest, akinek egyet-
len „közízlést romboló” ruhadarab sem lapul a szek-
rényében, viszont ismerek olyat is, aki általános isko-
lás korától kezdve minden reggel a teljes sminkkész-
letét az arcára pakolja. A problémát bonyolítja, hogy
egyeseknek csupán a szoknya- és nadrághossz jelent
problémát, mások hadjáratot indítanának az ízléste-
lenség ellen. De mi számít általános ízléstelenségnek?
Nem volna személyeskedés és túl nagy korlátozás
mindezt meghatározni? Talán nem elég idõs egy kö-
zépiskolás ahhoz, hogy maga is tudja, mit és hol illik
viselni? TÓTH ENIKÕ

A
 KICSIK FARSANGJA után két héttel, február 27-
én a nagyoknak is lehetõségük nyílt arra, hogy

bolondos jelmezekbe öltözve búcsúztassák a telet. Mi-
vel évek óta elõre készülök erre a nagyszerû esemény-
re, idén sem akartam kihagyni. Szellõsen öltöztem,
hogy a sok ruha nehogy problémát okozzon a renge-
teg ember közötti mozgásban és az önfeledt táncban.

Az iskolába belépve igen meglepõdtem, mert ak-
kora volt a légüres tér, hogy szinte vákuum keletke-
zett, mely egy pillanat alatt beszippantott; nem is
tudtam, hogyan reagáljak. Feltápászkodva, a neon-
csövek vakító fényénél megszeppenve tapasztaltam,
hogy rajtam kívül senki sem vonaglik a táncparket-
ten. Biztosan mindenki a büfét ostromolja – villant
fel a gondolat szemernyi elmémben. Elbíztam magam,
mert az ebédlõbe lépve élõ organizmusnak helyét sem
találtam. Csak néhányan lézengtek. Maksz harmin-
can lehettek a helyiségben, késõbb sem nõtt a lét-
szám. Ekkor már nyilvánvaló volt: a számháborút a
felügyelõ tanárok nyerték. A betévedõ öregdiákok-
kal együtt – a diákönkormányzat sportszerû gesztu-
sa, hogy újabban belépti jegyet váltatnak velük –
kétszer annyian voltak, mint a jelenlegi diákok.

Kilenc órára táján annyian lettünk, hogy csaknem
Galla-patakot lehetett volna velünk rekeszteni. Egy
hirtelen gondolattól vezérelve leültem az aulában.
Csak bámultam elõre, s próbáltam elhessegetni a gon-
dolatot, hogy e miatt a buli miatt kihagytam a Bará-

Farsang volt. Farsang van. Farsang lesz?
tok közt mai epizódját. Figyeltem az arcokat. Dídzsé
Máté arcán az elkeseredettség és a világfájdalom
együttesen volt megfigyelhetõ. Szintúgy tükrözõdött
róla az unalom és a tipikus: „Istenem, mikor lesz már
ennek vége!?”-hangulat. A népes táncos tábor arcki-
fejezésérõl a nagy semmit tudtam leolvasni. Õk is alig
várták már a bûvös tíz órát, ami ugyan valaminek a
vége, de egyben valami másnak a kezdete is volt. Sze-
rencsétlen büféseket sajnáltam, mert igazán mindent
megtettek annak érdekében, hogy finomabbnál fino-
mabb ételek és italok közül lehessen válogatni. A vé-
gén már addig fajult a helyzet, hogy tálcán vitték
körbe a kajákat, hátha így valaki megmenti õket a
csõdtõl. Sok hûhó semmiért – gondolták magukban.
Végül az óra tizet ütött, és mindenki élményekkel gaz-
dagodva hagyta el szeretett iskoláját – egy hétvégé-
re. Ki erre ment, ki arra… A többség arra…

Miért van az, hogy évrõl évre kevesebb ember
érdeklõdik a közösségi összejövetelek iránt? A szín-
vonallal biztosan nincs gond, hiszen még megvan a
két sztárdízsénk. Talán megváltozott volna a zenei
ízlés? Ennyire? Kézzelfogható okokat keresek, de saj-
nos nem találok. Ha a diákság passzivitására fognám,
az falra hányt borsó lenne. Amúgy is, olyan egészsé-
ges fiatal nem létezik, aki néha ne szeretne elszakad-
ni egy kicsit az iskolás hétköznapok fülledt, monoton
légkörétõl. Ráadásul itt nem is arról van szó, hogy a
drága gyermek jobban szeret egész nap otthon ülni,

és mondjuk pulóvert horgolni, miközben csirkét etet
és nézi a Való Világot. Egészen egyszerûen a bár-
dosos diákok nagy része nem szeret a saját isko-
lájában szórakozni. Sõt… nem is akar! Mintha azért
járnánk iskolába, hogy bulizzunk.

Nincs kedvem tovább kertelni, mindenki tudja, hol
voltak a felsõsök. A „vadasban” buliztak, miközben
magukból kikelve ordibálták, hogy jobban tisztelik az
ominózus szórakozóhelyet, mint az iskolájukat. Az
õszinteség nagyon fontos. Legalább ez még megma-
radt. PAPP MÁRTON
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száján, aztán jó esetben ennyivel elintézi: „Hopsz, én
nem is úgy gondoltam, csak véletlen volt.”

A divatokkal nagyon kell vigyázni, nehogy túl-
burjánzzanak – gondolok itt például a hippikorszakra.

Esetünkben még csak kezdeti stádiumban vagyunk –
remélem. Hiszen gondoljunk csak bele, mi jöhet még?
Ejön az az idõ, amikor a kisgyermek elsõ szava nem az
lesz, hogy anya, hanem …anyád. Egy budapesti értel-
miségi ismerõsünk „skandináv módszerrel” (mindent
szabad) nevelte két, késõn született fiúgyermekét.
Azok most kiskamaszok, és tízpercenként küldik
melegebb éghajlatra szüleiket. Manapság, ha új nyelv-
tankönyvet veszek a kezembe, kinyitom a viszony-
szóknál, és keresem a káromkodásokat, hiszen lassan
átveszik a kötõ- és módosítószók szerepét.

A káromkodások terjedésébe az elvilágiasodás is
közre játszik. Korábban sok morális kérdésben a val-
lás egyfajta fékezõ tényezõként mûködött, hiszen aki
vallásos és káromkodik, az bûnt követ el. Gondoljunk
csak bele, mi lenne, ha egy megrögzött káromkodó-
nak miatyánkot kellene mormolnia, minden szitok
után. Napnyugtára megmerevedne az állkapcsa.

Szó mi szó, századunk nagy problémája a károm-
kodás, melynek megoldására minél elõbb valami ha-
tásos módszert kellene találni. Talán hatásos lenne, ha
a tömegkommunikációs eszközök (televízió, rádió,
nyomtatott sajtó) egyfajta szigorúbb önkontrollra
kényszerülnének. Ún. szókimondó szöveget, ill. azt tar-
talmazó mûsorokat csak meghatározott idõpontban
és terjedelemben közölhetnének. Az életkori figyel-
meztetést a tervezett célközönségnek sokkal komo-
lyabban kellene venni. Ebbe – természetesen – a
nyomtatott sajtót, a mûsoros videókat, dvd-t és szá-
mítástechnikai játékprogramokat is beleértem. Elsõ
lépésként a tóksókat, kerekasztal-beszélgetéseket le-
hetne szitokmoratórium alá vetni. A közszolgálati
médiumok esetében – állami vagy oktatási intézmé-
nyekhez hasonlóan – alapvetõ illemszabály lenne a
szitokszavak mellõzése. - KISEGYES -

Miért olyan menõ a szitkozódás?

A KÁROMKODÁS PSZICHOLÓGIÁJA
Káromkodik, azaz káromol, szentségel, szitkozó-
dik, trágárkodik és még sorolhatnám. A károm-
kodást a hirtelen felindulás váltja ki, a köznyelv-
ben gyakran élnek vele, funkciója az indulatsza-
vakéhoz hasonlít. A káromkodásban általában
egymást, egymás nemzetségét, az Isten és a
szentek nevét emlegetik durva, trágár jelzõk kí-
séretében. Formailag néha az átokhoz hasonló-
ak. Természetesen a káromkodás nem új keletû
dolog, a középkorból származik, az elsõ feljegy-
zett magyar káromkodást Küküllei János króni-
kájában olvashatjuk Nagy Lajos svájci (?) hadjá-
ratáról: „wezteg kwrwanewfya zaros nemeth,
iwttatok werenkewth, ma yzzywk thy werthe-
keth”; azaz mai értelmezéssel: Elvesztek kurafi
szaros németek, gyilkoltatok bennünket, most
legyilkolunk benneteket! A XV. századi magyar
nyelvû magánlevelezésben már gyakran szitko-
zódtak: „bunnal az annad picoiaba! – Jókai és
Petõfi is elõszeretettel trágárkodott mûveiben.
Petõfi ismert „szófordulata”, a „kurvanyátok”,
amely egy olyan versében hangzik el, amelyben
a Habsburgokat küldi el a pokolba, s arra buzdít-
ja a népet, hogy hányják vasvillára a királyt.

12

K
ÁROMKODIK, mint a kocsis – mondja a közis-
mert szóláshasonlat. Manapság talán így han-

gozna helyesen: káromkodik, mint mindenki. Mert
mostanság kortól és nemtõl függetlenül szinte min-
denki kicsit kiszínezi a beszédét trágárabbnál trágá-
rabb kifejezésekkel. De vajon mire megy ki ez az egész?
Miért van az, hogy még a csapból is a szitokszó folyik?

Nos, a kutya valahol a média és a fiatalság között
félúton van elásva. Ugyanis a média termeli a szeme-
tet, amit kénytelen-kelletlen fogyasztanak a fiatalok.
Azért a fiatalokon van a hangsúly, hiszen egy átko-
zódó fiatalból nagy eséllyel lesz átkozódó felnõtt,
akinek a gyermeke (feltéve, hogy születik) szintén
nagy eséllyel fog randa szavakat kiejteni a száján. Ezzel
ellentétben egy „nagybetûs” felnõttet kevésbé befo-
lyásol a televízió, a rádió és az újságok. Természete-
sen van némi visszatartó ereje a szabályozásnak, ame-
lyet korábban a politika nagymértékben befolyásolt,
de manapság inkább arra irányul, hogy kiszûrje a nem
oda illõ szavakat és kifejezéseket, melyek rombolják
a közerkölcsöt. A kereskedelmi televíziók térhódítása
óta érezhetõen romlott a helyzet. Viszonylag ismert
példa, hogy egy ismert színházi rendezõ a kereske-
delmi tévé tóksójában folyamatosan szitkozódik, ám
a közszolgálati mûsorban több óra alatt egyetlen oda
nem illõ szó sem hagyja el szakáll övezte száját. Mi
ez? A káromkodás a mûsorpolitika tényezõjévé vált.
Akkor leszel hiteles, ha marha mocskosan beszélsz.

Az egyik bûnös tehát a médiaszabályozás, illetve
annak nem megfelelõ mûködése. Egy újságban több-
szöri átgondolás után jelennek meg az irományok, míg
élõ adásban az embernek sokszor kicsusszan ez-az a



À LA BÁRDOS • XVII/3–6. 2004. március–június À LA BÁRDOS • XVII/3–6. 2004. március–június
10 7

B A L L A G  M Á R  A  V É N  D I Á K …H A Z A F F Y

Bárdos-híradó
� Április 15.: Bencsik János polgármester emlékezetes külön töriórája;
� 16.: a Trefort-diákkör verses-zenés estje az aulában Ó 1;
� Április 23.: a Görög Napok a DÖK szervezésében Ó 5;
� Május 8.: ballagási ünnepély, hétfõtõl érettségi vizsgák Ó 6;
� Május 20.: a Trefort Ágoston Tudományos Diákkör tudományos kon-

ferenciája a biológiai elõadóban Ó 2;
� Május vége: vendégségben jártak a schwarzenbeki fiatalok.

VERSENYEREDMÉNYEK
� Az OK/OÁTV-k országos döntõin kiemelkedõen szerepelt KISS AND-

RÁS, aki az OKTV-n kémiából 16. lett, LENGYEL TÍMEA, aki a németen huszon-
hatodik, valamint a kisebbek közül SZEMJONOV ALEXANDRA, az OÁTV-én an-
golból ötödik. Nekik is, a felkészítõ tanároknak is ezúton gratulálunk!

� Nyelvi versenyek terén is voltak jelentõs sikerek: a megyei angolver-
senyen LISZTES BENCE (10. b) elsõ, SZABÓ RENÁTA (9. b) második helyezést értek
el, valamint a német párján VARGA ÉVA (10. a) elsõ, PATAKI GÁBOR (10. c) ötödik
lett. GÖRÖG MÁTÉ a Festival d’italiano nyelvi versenyen harmadik lett.

� A matematikaversenyeken taroltunk, mint mindig. Alsó tagozaton a
Varga Tamás-versenyen, a Bolyain és a Zrínyin születtek szép eredmények.
Akik elkövették: KASSAY-FARKAS RÉKA, KISS JUDIT, ORBÁN ÁBEL és SZÛCS GERGÕ.
Mindannyian az elsõ háromba kerültek, ráadásul Orbán Ábel mindhármon
helyezést ért el. Felsõ tagozaton – a már lassan szokásosnak mondható –
eredmények születtek. GOMBKÖTÕ TAMÁS (10. a) a Kengurun országos hete-
dik, a Gordiuszon pedig országos 17. lett. Az Arany Dániel-matematikaver-
seny országos döntõjén 3. lett! A Teleki Pál-földrajzversenyen Szemjonov
Alexandra az országos döntõbe jutott.

� A LOGO Számítástechnika Verseny országos döntõjén ZOVITS ÁDÁM

ötödik, Kiss Judit hetedik, SZEKERES PÉTER pedig 8. helyezést ért el. A döntõbe
jutottak: HORVÁTH ÁDÁM, KORCSOK TIBOR, GÁSPÁR NÁNDOR és SZEMES DOROTTYA.

� A Bod Péter Könyvtárhasználati Versenyen SZALAI VIVIEN (11. b) har-
madik lett. A városi rajz- és mûalkotás-elemzõ versenyen iskolánkat renge-
tegen képviselték. A tíz eredménybõl a legkiemelkedõbb FRANKÓ KÁLMÁN (10.
a) elsõ helyezése a mûelemzõk között. A felkészítõ tanárokat helyhiány miatt
egységesen kihagytuk, de mindannyiuknak köszönetet mondunk.

� Országos atlétikai és úszóversenyeken is kiemelkedõen szerepeltünk.

A
KISGYEREK utoljára mély levegõt vett, majd be-
lépett az épületbe. Ijedt volt. Nem azért, mint-

ha az olyan rémisztõen hatalmas vagy éppen félel-
metes lett volna, csupán idegen. És üres. Kongott az
ürességtõl. Ami persze nem meglepõ, hiszen nyár volt,
de a kisgyerek a zsibongáshoz szokott. Mindenesetre
már túljutott az elsõ nehézségen, hiszen bent volt.
Az iskolában. Az új iskolájában. És ettõl kezdve min-
den megváltozott.

Már a beiratkozásnál a sarkára kellett állnia, hi-
szen õ németes osztályba szeretett volna járni, vi-
szont az igazgatóhelyettes tanárnõ váltig állította, mi-
lyen klassz lesz, ha angolt tanul, és hogy vállalja bát-
ran a kihívásokat, és válassza az angolt, függetlenül
attól, hogy korábban németet tanult. De a kisgyerek
határozottan elutasította az ajánlatot, és kitartott
eredeti elképzelése mellett. Így valóban a németes
osztályba került és az évnyitón már büszke bésként
hallgatta áhítattal az igazgató úr szavait. Elgondol-
kodtató volt, amit mondott, merengett magában a
hallottaktól megszeppenve a kisgyerek. Ettõl kezdve
már diák volt. Természetesen egyelõre kisdiák. És el-
kezdõdtek kisdiák életének mindennapjai.

Hirtelen olyan sok dolga lett egyszerre, és annyi
mindenre kellett figyelnie. De szívesen alkalmazko-
dott az új helyzethez, hiszen annyi újat tanulhatott.
Milyen jó érzés volt újabb és újabb német szót tudni,
és mekkora megkönnyebbülést jelentett, amikor maga
mögött tudhatta a témazáró dolgozatot. Ami persze
nem járt együtt a felejtéssel, hiszen a kisdiák – akibõl
azóta már nagydiák lett –,          a mai napig helyesen
használja az Akkusativot és a Dativot, hiszen a „Hold,
hová mész” még mindig ott cseng a fülében.

Meg aztán ott voltak a matekórák is. Milyen iz-
galmas volt érdekesebbnél érdekesebb síkidomokat
szerkesztgetni és milyen mulatságos volt, ahogyan a
tanárnõ a hatalmas körzõvel és vonalzóval a táblánál
bûvészkedett.

De ugyanilyen érdekes volt „IP”-be menni, és meg-
ismerni a perspektivikus ábrázolást, amire a kisdiák
különösen büszke volt, hiszen az általános iskolás
barátai csak ámélkodtak a rajzain. És milyen vidáman
teltek az agyagozós órák is, amikor az egyénre sza-
bott rinocéroszok készültek.

Meg aztán volt még társadalomismeret óra is.
Csupa érdekes dolgot hallott a kisdiák a falusi életrõl,
távoli tájak kultúráiról, vallásairól, és mindez egyre
jobban érdekelni kezdte. Persze a legizgalmasabb
mégis a pékség volt, hiszen a kenyérsütés receptjét
nem ismeri minden gyerek, de a kisdiák ezt is megta-
nulta.

Sõt, mi több, a földgömbön is tudott már tájéko-
zódni, ismerte az égtájakat, és szépen lassan egyen-
ként megismerte a földrészeket, az országokat, ter-
mészeti kincseket és iparágakat. És a kisdiák jó mé-
lyen emlékezetébe véste azokat a feledhetetlen „bo-
gyiszlói paprikás” földrajzórákat.

És egyre több dolgot tudott meg az õt körülvevõ
világról. Azt még csak-csak el is fogadta, hogy min-
den tovább már nem osztható részecskékbõl, azaz
atomokból áll, de hogy az „elektrongyok” mikor ho-
gyan kapcsolódnak, és hogy miért kell minden szö-

veges feladatot „táblácskoválival” megoldani, azt már
nem minden esetben értette.

De hál’ istennek magyaron nem voltak szöveges
feladatok, helyettük viszont akadtak olvasónaplók. A
kisdiák pedig szorgosan olvasott, jegyzetelt, készítette
a naplót – ekkor még pontosan tartva a határidõket,
amivel a tanárnõ elégedett is volt. Ezenkívül egész
életére megjegyezte a kéttagú metaforákat valamint
a hosszú és rövid szótagokat. De nemcsak az olvasó-
napló készült el kifogástalanul, hanem az órákra is
alaposan felkészült a kisdiák, hiszen a tanár úrnál a
felelés réme mint Damoklész kardja, mindig ott lebe-
gett. Persze egy-egy alkalommal az élelmes kisdiák
hamar elhessegette ezt a rémet, ha a Lombard leg-
frissebb meccseredményeivel vagy netalán még eh-
hez fûzõdõ élménybeszámolóval is szolgálni tudott.
De az abszolút bombabiztos felelésmentesítõnek a
NoHAB-mozdony ígérkezett. Amikor viszont ez a fajta
hazardírozás nem mûködött, és a kisdiák elsumákol-
ta a felkészülést, már csak az adott félévi „passza”
menthette meg a feleléstõl.

Ily módon telt-múlt az idõ, mígnem a kisdiákból
lassan-lassan nagydiák lett. Természetesen a felelés
rémülete ekkor is élt még benne, csak mélyebben,
inkább elfojtva. Ám amikor a foszfatidok és a mono-
szacharidok képlete került terítékre, ideiglenesen fel-
színre tört ez a fajta rémület is. Ez azonban hamar
feloldódott, amint a gyûrûsférgek szervi felépítését
vagy a nõvények szaporító szerveit igyekezett lemá-
solni a tanárnõ rajzáról a nagybetûs DIÁK. Mert ugye-
bár többé már nem kisdiák.

Ez megmutatkozott abban is, hogy egy újabb
nyelvet kezdett tanulni. A kezdeti hiányosságait az
angol órán azzal próbálta leplezni, hogy minél gyak-
rabban igyekezett a szót a játék felé terelni. Szívesen
barkochbázott akár angolul is, de még szívesebben
játszott, ha magyarul folyt a társalgás.

Aztán itt voltak az olaszórák is. A diák nem bánta
meg, hogy olaszos lett, nyugtatgatta rendszeresen
tanárnõjét. Persze a „következõ órán dolgozat” jel-
legzetes mondata után jobban meggondolta eme el-
hamarkodott kijelentését, de azért mégis igazat adott
magának. És igyekezett szorgos diák lenni, mert a
franciások már rég lehagyták a csoportot.

De azok a franciaórák nem voltak ám olyan vére-

sen komolyak. A diák még mindig emlékszik Zödögej,
a kis arab fiúcska történetére, aki mazsolaszõlõt vitt
a nagymamájának.

De azért némi lelkiismeret-furdalás is ébredezett
a diákban, hiszen spanyolórán hányszor hallhatta
hogy a „Subjuntivót és az Indefinidót már rég” tud-
nia kellene, ráadásul a kis egérlyuknyi teremben még
büdös is volt, ezért a diák hetente háromszor kezdett
hibernálódni a nyitott ablaknál.

Persze a nagydiák is ismeri a mondást: „Jó pap
holtig tanul”, s õ ezt híven követte. Többé-kevésbé
állandó rendszerességgel részt vett a német órákon,
és igyekezett szorgosan tanulni, hiszen minden órán
hallotta a figyelmeztetést: „Jaj, mindjárt érettségiz-
nünk kell már”. De hogy ne mindig csak a tanulás ré-
mével fenyegetõzzön a tanár úr, sokat mesélt az egy-
kori NDK-s utazások élményeirõl, mely beszámoló-
kat a diák örömmel fogadta.

Majdnem ilyen kitörõ lelkesedés ült ki az arcára,
amikor új matektanárnõt kapott. De a kezdeti nehéz-
ségek hipp-hopp megoldódtak, és „hama’-hama’” si-
került befejezni a tananyagot. Ráadásul sok dolgot
meglehetõsen gyorsan sikerült elsajátíttatnia a tanár-
nõnek a diákkal, mint például hogy „kikötni csak az
ebet szokták”, és a matematikában feltételek vannak,
valamint hogy két síkidom nem egyforma, mert egy-
forma lehet az ember hátsó fertályának két oldala,
de a síkidomok egybevágóak. Amikor pedig a diák jó
kedvében valamiféle úton-módon elmosolyodott,
vagy netalán uram bocsá’ felkacagott matematika-
órán, rögtön meg kellett nyugtatnia a Tanárnõt, hogy
nincs kint a gumibugyija. Vagy a bugyigumija??

Persze matematikaórán a komolyság volt a do-
mináns, amire szükség is volt, hiszen az „intelligens
koordinátageometria” koncentrációt igényelt. Mon-
dogatta is a Tanárnõ, hogy csak „szorgos mókusként”
lehet az ilyesmivel megbirkózni.

Hasonlóan nehéz falatnak tûnt kezdetben a ter-
mészettudomány másik fontos ága, a fizika is, de a
Tanár úr magyarázata mindig felkeltette a diák érdek-
lõdését. Természetesen egy-egy érdekesebb kifejezés-
re még akkor is felkapta fejét a diák, ha esetleg ép-
pen gondolataiba mélyedt. Példának okáért a félve-
zetõkrõl mind a mai napig tudja, hogy „szaknyelven
lyukak” vannak bennük, és talán még a televízió mû-
ködésérõl is õriz emlékképeket.

Amikor pedig az agytréning közepette pihenést
igényelt a diák, erre is volt lehetõség,példának okáért
a tesiórán, amely telhetett  izomformáló aerobikkal,
de akár feszültséglevezetõ vagy éppen adrenalinszint-
emelõ Cooper-futással is. És persze kikapcsolódásra
is lehetõsége nyílt a nagydiáknak, hiszen a zenehall-
gatós énekórák felértek egy-egy relaxációs gyakor-
lattal.

Az összes tantárgy közül a legmegfoghatatlanabb-
nak talán a filozófiát találta a diák. De sztoikus bele-
nyugvással konstatálta kötelezettségét, hogy tanul-
ni muszáj. Bár a platóni ideatan kételyeket ébresztett
benne, igazán megörült, amikor Hegelrõl is szó esett,
és végre valami teljesen világosnak és alátámasztott-
nak tûnt számára is, hiszen korábbi irodalomtanul-
mányaiban már megértette a hegeli filozófia lénye-
gét.

Nos, nagyjából így telt el nyolc egész év a mára
nagydiákká vált egykori kisdiák életébõl. És a diák már
nemsokára végleg kilép az épületbõl. Az iskolájából.
Abból az iskolából, ahol nyolc évet töltött.

Tanárbúcsúztatás az utolsó nagyszünetben

Mese az emberöltõ egynyolcadáról
BÚCSÚ A TANÁROKTÓL

Minden évben az egyik legszebb és legbensõsé-
gesebb ünnepe az iskolának, amikor a végzõs
osztályok az utolsó tanítási napjuk nagyszüne-
tében elbúcsúznak az õket tanító tanároktól.
Különbözõ okokból az idei búcsúzások különö-
sen meghatóak voltak. Az elõzõ oldalon Nemes
Szilvi búcsúszövegét közöltük a 12. c osztályból.
Ezeken a hasábokon pedig Nagy Szilitsán Eszter
12.b-s tanuló búcsúbeszédének elbeszélõ részét
adjuk közre, aki nyolc éven át nemcsak az egyik
legkitûnõbb tanuló volt iskolánkban, de éveken
keresztül hûséges szerzõje is folyóiratunknak.
Eszter, további sikereket kívánunk!

Idén is megemlékeztünk a holokauszt
és a kommunizmus és áldozatairól.
Elõbbi filmes rádiójáték volt, amelyet
Nagy Gabriella tanárnõ készített a
12. b osztállyal, utóbbi dokumentum-
film a recski haláltáborról. Ezt a Pad
Tévével együttmûködve Nagy Tamás
tanár úr szervezte. PAPP MÁRTON vele
beszélgetett a történelmi megemlé-
kezések tapasztalatairól.

Á LA BÁRDOS: Honnan jött az ötlet,
hogy idén a recski munkatábor legyen
a megemlékezés témája?

NAGY TAMÁS: A XX. századi magyar
történelembõl rendkívül sok érdekes
téma vár még középiskolai feldolgo-
zásra. Engem már évek óta foglalkoz-
tatott a recski munka- (halál?)tábor tör-
ténete, csak más történelmi vonatko-
zások korábban elsõbbséget élveztek.
Szerettem volna egy dokumentum já-
tékfilmet forgatni, a két évvel ezelõtti
Nagy Ferenc-történethez hasonlóan.
De sajnos sem az idõ, sem a tanulói ér-
dektelenség, továbbá egyéb elfoglalt-
ságaim nem tettek lehetõvé tartósabb,
magasabb szintû munkálkodást. Talán
majd legközelebb…

– Mit lehet megtudni a film ke-
letkezésének körülményeirõl?

– A mi kis filmünkhöz egy korábbi
klasszikus játékfilm képanyagát hasz-
náltuk fel. Böszörményi Géza és Gyar-
mathy Lívia Szökés címû mozija do-
kumentumfilmes elõzmények után az
1990-es években készült. Beletelt egy
pár napba, mire a sokadik budapesti

Beszélgetés a tavaszi történelmi emléknapokról

A szakmai minõség fontosabb,
mint a beleélés kikényszerítése

Papp Márton (titkár), Meleg Gábor (dékán) és Zsombolyay Péter (forradalmár) az emlékeze-
tes október 23-ai emlékmûsorban FOTÓ: CSIZSEK ÁDÁM

videotékában ráakadtam a filmre. Mi-
vel nem némafilmet szerettünk volna,
így szükségünk volt hanganyagra is.
Forrásként Faludy György jól ismert
klasszikusát, a Pokolbéli víg napjai-
mat, valamint két dokumentatív forrást
vettünk igénybe. Az egyik Michnay
Gyula, az egyetlen sikeres szökést vég-
rehajtó rab önéletrajza, a másik Erdey
Tibor Recsk címû könyve. Akárcsak
Michnay és Faludy, Erdey is jó ideig ra-
boskodott Recsken.

– A szerkesztõi munkálatok simán
mentek?

– Két munkacsoportra oszlottunk.
Az egyik csoport tagjai (Papp Márton
és Frankó Kálmán) a három könyv alap-
ján megírták a forgatókönyvet, a töb-
biek mindeközben a film megvágásán
fáradoztak. Igyekeztek a forgatóköny-
vet és elképzeléseimet egy már meg-
lévõ film képanyagához igazítani. A
munkából oroszlánrészt (és -szagot)
vállalt Szabó Gábor, akinek sok minden-
ben segített másik három diák: Kökény
Balázs, Szalai Gábor és Tuska István. A
stúdióban a körülmények mostohák
voltak, de tehetségükkel úrrá lettek a
problémákon.

– Tanár úr véleménye szerint szük-
séges megemlékezni a kommunizmus
és a holokauszt áldozatairól?

– Úgy gondolom, hogy mindenkép-
pen szükség van ilyen megemlékezések-
re. A világtörténelemben kevés olyan
ország van, ahol rövid idõ alatt a társa-
dalmat ilyen óriási megpróbáltatások
érték. A kivándorlás a századelõn, a két

világháború, Trianon, a holokauszt és a
sztalinizálás, ötvenhat – csoda, hogy
apáink, nagyapáink túlélték ezt a fél
évszázadot… Napjaink lumpendemok-
ráciájának tudnia kellene, hogy a sza-
badság nem a valóságsókban született,
hanem mérhetetlen „jóvátételt” fize-
tett érte az elõzõ két generáció.

– A jövõben hogyan lehetne még
megemlékezni a kommunizmus vagy
akár a holokauszt áldozatairól?

– Az elmúlt években megszokottá
váltak a dramatizált és filmesített meg-
emlékezések. A gimnáziumi korosztály
számára ezek a mûfajok kellõen rövi-
dek és közérthetõek. De késõbb akár
egy tudományos feldolgozást is meg-
valósíthatónak tartok. Akár a Trefort-
diákkörbõl jöhetne két csiszoltabb diák,
és két történelemtanárral elbeszélget-
nének a holokauszt vagy a kommuniz-
mus tárgykörében. Ezt a Pad Tévé vá-
gással és szöveg- ill. képmelléklettel el-
látva adná közre. Tudomásul kell venni,
hogy egy bizonyos szint felett a szak-
mai minõség fontosabb, mint a foly-
tonos dramatizálás a beleélés kikény-
szerítésére.

Bárdos-siker Szegeden

Az egyetlen tudományos Nobel-dí-
jat kimunkáló magyar egyetem, a sze-
gedi  egyetemtörténeti vetélkedõt hir-
detett a klasszikus tudományok nép-
szerûsítése érdekében. Meglepõ, de
örömteli eredménnyel zárult a verseny
április 24-én Szegeden: a döntõ nyolc
csapata közé hat háromfõs Bárdos-
csapat jutott. Ezek után nem csoda,
hogy a dobogós helyezéseken megosz-
toztak legjobbjaink. Az elsõ helyet a
Kovács Dóra– Szemes Dorottya– Tóth
Kinga összetételû 9. b-s csapat nyerte
a 10. ások nagyágyúi elõtt. Jó hír a fel-
sõoktatás múltja iránt is érdeklõdõk-
nek: jövõre a gyõzelem már fevételi
többletpontot fog érni. KÉP ÉS HÍR: ZÉKÁNY
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„ H O L  V A N  A Z  A  N Y Á R … ”C I N E M Á N I A

ÖTLET: KOBLINGER PÉTER
RAJZ: KERESZTESI BOTOND

Krajczár, a renitens (3.) Az elsõ két rész osztatlan sikert aratott, többen
magukra vagy osztálytársukra ismertek. Ezúttal
Krajczár bosszúra készülõdik.

A
 SZÓBAN FORGÓ alkotásról már a legelején sze-
retném leszögezni, hogy filmtörténeti remek-

mû. Mindenki ehhez tartsa magát, és ennyi legyen is
elég egyelõre. Inkább legyen szó elõször az éretlen-
ségrõl. Mindenki tudja, mi az. Himnuszéneklés köz-
ben a röhögéstõl könnyezni, háromperces néma meg-
emlékezésnél viháncolni a hátsó sorban, testi fogya-
tékosokon viccelõdni, irodalomórán ötödölõzni, te-
metõbõl virágot lopni, bemutatni a tanárnak a háta
mögött, a március tizenötödikei emlékmûsorból csak
annyit felfogni, hogy elmarad az elsõ óra stb., stb. Én
– isten látja lelkem – bevallom: szinte az összes em-
lített bûnben vétkes vagyok. Nem baj, majd kinövöm.
A drogtémához való viszonyulásomra is hasonlóan az
éretlenség jellemzõ. Nem érzem át a súlyosságát. Még-
is úgy ültem be erre a filmre, hogy na majd ez lesz a
nagy pálfordulás. A filmmaratonon vagyunk, már túl
vagyok egy hasonló horderejû összecsapáson, – sa-

Philadelphia – egy film a második filmmaratonról

Rekviem egy álomért
ját magammal. Történetesen a
Philadelphia címû opuszról van
szó, melyre hasonló gondolatok-
kal a fejemben ültem be. Úgy
hittem, érett ember vagyok én
már egy, a homoszexualitás kér-
déskörét taglaló mozihoz. Té-
vedtem. A film utolsó percein
gurultam már a röhögéstõl. Vesz-
tettem. Szóval ott vagyok a
filmmaratonon, mindjárt kezdõ-
dik a Requiem egy álomért. Még
egyszer utoljára felmondom
magamban a leckét: tolerancia, megértés, liberaliz-
mus, humanizmus, emberi jogizmus, kutyafüle. Még
a külcsínre is ügyelek: olyan arcot vágok, ami  szelle-
mi fejlettséget, komolyságot tükröz. Mutatom a többi
suttyónak, hogyan csinálják a nagyok. Elkezdõdik. Úgy

öt perc után kártyavárként omlik össze minden.
Eszembe jut ugyanis Klobusitszky Gyuri bácsi. A
drogprevenciós Fábry Sándor dizájncenter. Szinte a
fülemben hallom a mûanyag, tajvani bóvli játék rend-

õrautók szirénáját (nínó-nínó).
Meg az ilyen beszólásokat, mint-
hogy: „és így kidobatja vele a
brét”. Illetve fülemben zúg a kö-
zépiskolás közönség nyerítéshez
hasonlítható, debil röhögése.
Mindenki beláthatja, hogy nehéz
így koncentrálni. De aztán mégis
eljön az a pillanat, amikor már
nem lehet a gondtalan idiotiz-
mus álarca mögé bújni. Egysze-
rûen már nem tudsz vigyorogni.
Körübelül a film felénél meg-
törsz. „Iszonyat kemény és bru-

tális ez” – gondolod, de még bírod. A mozi végénél
viszont már legszívesebben kimennél. Hogy ne lásd a
sivár véget. De hogy is kezdõdött mindez? A filmünk
középpontjában egy anya és fia áll. A gyerek drog-
függõ, az anyja tévé- és gyógyszerfüggõ. Mindket-
ten külön-külön jutnak el a mélypontra, de hát már a
film elején világos mindenki számára: a tragédia elke-
rülhetetlen. Anyuka egy szem gyerekének a sok tû-
szúrástól elfertõzõdik a karja, és amputálják, ezután
pedig egy verembe dugják. A mamát pedig diliházba
viszik, ahol elektrosokkolóval kimossák az agyát. És
mindezt premier plánban. Ennek a két embernek a
tragédiája legyen mindenki számára elrettentõ példa.
Ha nem lenne elég, tallózzon mindenki kedvére a kék-
fényes hírek közt: egy tucat fiatal pusztul el nyilvá-
nos vécékben a herointól, esetenként a tû még benne
áll a karjukban, amikor rájuk találnak fekve a csem-
pén, benne a szennyben. Volt olyan is, aki a saját há-
nyásától fulladt meg. Borzalmas. Éppen ezért zárás-
ként álljon itt egy Klobusitzky-idézet, melyet ne kell-
jen ezek után megmagyarázni: „Ne drogozzatok!”

FRANKÓ KÁLMÁN

Láttuk még

Holnapután
A katasztrófafilmek óriása. Az alaptörténet igen

egyszerû: a globális fölmelegedés következtében a
Golf-áramlat „kissé módosul”, s emiatt jégkorszak
következik be. Ez persze nem lenne teljes a hiber-
nálódás elõtti szökõárak, földrengések, forgószelek,
hurrikánok stb. nélkül. Miután mindenkit agyoncsap-
tak a kézilabda-méretû, égbõl hulló jégdarabok a még
mozgó és lélegzõ embereket elmossa a több száz
méteres cunámi, kinyiffantja a forgószél vagy nemes
egyszerûséggel egyik pillanatról a másikra megfagy-
nak. A történet nem lenne teljes a szentimentális szál
nélkül. A meteorológus apa meteorológusnak készü-
lõ fiáért megy New Yorkba, ahol már beköszöntött a
jégkorszak. Természetesen odatalál a mínusz jó sok
Celsius-fokban hatalmas viharok közepette, és ab-
ban a szent pillanatban, amikor meglátják egymást,
elvonulnak a felhõk és kisüt a Nap. Véget ér a jégkor-
szak, a komodói varánuszok meg csak hüppögnek azt
gondolván: „Miért van az, hogy a dinoszauruszok ide-
jén a jégkorszak több száz évig tartott, az emberek
meg megússzák pár nappal?” Azért ez igazságtalan-
ság. Nem? PAPP MÁRTON

Görög napok a Bárdosban
Április 23-án került megrendezésre a Görög na-
pok fedõnevû ötórás fergeteges rendezvénysoro-
zat, amely irdatlan mennyiségû bárdosos diákot
mozgatott meg…

Kb. ötvenet, ebbe beleszámoltam az ott tartóz-
kodó felügyelõtanárokat is. Meg persze a DÖK-ös
segítõ tanulókat is, akik az elõkészületeknél és a le-
bonyolításban egyaránt segédkeztek. A fennmaradó
pár érdeklõdõ emberke többnyire az alsó tagozatból
került ki, az idõsebbek csak néhányan voltak, mind-
össze szolidaritás alapon. Pedig biztosan megérte
volna.

Ugyanis lehetett fogyasztani finom görög étele-
ket, volt például saláta temérdek mennyiségben, va-
lamint pár kiló feta sajt. Részt lehetett venni Görö-
gországgal kapcsolatos vetélkedõn, miközben eset-
leg megismerkedhetett az érdeklõdõ diák a tatabányai
görög kisebbség képviselõivel, akikkel a késõbbiekben
egy kis táncot is lehetett lejteni – természetesen szi-
gorúan görög nemzeti táncot. Megismerhettük egy
kicsit a történelmet is: a második világháború követ-
kezményeiként föllángolt görög szabadságharc me-
nekültjei kerültek ezrével Magyarországra az 1940-
es évek végén. A szokásos teaház is üzemelt, amely
talán a legtöbb - inni vágyó – fiatalt vonzotta. Itt
élõzene szólt, amely tökéletes környezetet teremtett
a társalkodáshoz. Végül részt vettünk a bazi nagy gö-
rög lagzin, és mindenki szépen hazasétált. Mondanom
sem kell, fél perc alatt kiürült az iskola.

Páran, akik jól éreztük magunkat, ezúton mondunk
köszönetet, hogy vannak olyan elvetemült, álom-/
mesevilágban élõ emberek, akik ezen érdektelenség
ellenére évrõl évre próbálnak valami színt csempész-
ni diáktársaik életébe. - KISEGYES -

Május 27-én reggel fél nyolckor a Konzum elõl in-
dultunk arra a háromnapos kirándulásra, amelyet
Tatabánya megyei jogú város önkormányzata szer-
vezett a városi Rákóczi-vetélkedõn kiemelkedeõ
eredményt elért diákok és felkészítõ tanáraik ré-
szére. A csapattal tartott a hosszú verseny védnö-
ke, Bencsik János polgármester is.

Több mint ezer kilométert tettünk meg azért, hogy
megismerjük a nagy fejedelem életének fõbb állomás-
helyeit. Az elsõ napot gyakorlatilag a buszon töltöt-
tük. Néha-néha álltunk csak meg egy röpke látoga-
tás erejéig, Így történt Rétságon majd Szécsényben,
ahol a kastélyt és a templomot tekintettük meg. Utána
– biztosan azért, hogy tisztában legyünk a szép fo-
galmával – Salgótarjánban ebédeltünk az egyik helyi
gimnáziumban. Ha valaki túlságosan meg van eléged-
ve az élettel, és úgy gondolja, ez a mennyország, an-
nak csak ajánlani tudom, hogy egyszer menjen el
Nógrád megye megyeszékhelyére, mert itt biztosan
elmormol egy Hamlet-monológot. A város olyan ron-
da, hogy az embert az öngyilkosság gondolata kerül-
geti, amikor ott tartózkodik.

Szerencsére hamar otthagytuk a haldokló várost,
és robogtunk tovább. Recsk közelében látni véltük a
Kékes-tetõt, Egerben pedig nagyokat szippantottunk
a borral átjárt levegõbõl. Muhinál találkoztunk a ta-
tárok szellemével, és megpróbáltuk megszámolni az
elesettek emlékére állított kereszteket – nem sike-
rült. Ónodon átéltük a Habsburg-detronizáció élmé-

Fejedelmi emlék-
túra

Sárospatak

nyét majd háromszáz év távlatából, azután a dicsõ-
ségtõl ittasan haraptunk a levegõbe a szerencsi cso-
koládégyár elõtt – sajnos édességet nem találtunk.
Végül Sárospatakon keresztül érkeztünk meg az at-
tól kilenc kilométerre található Sátoraljaújhelyre. Itt
szálltunk meg, és egy esti séta során  ismerkedtünk a
régi Zemplén megye székhelyével, amely ma már csak
dohánygyáráról és Magda Marinkó nevezetû hírhedt
kényszerlakosáról nevezetes.

„Vár állott, most kõhalom” – Ónod

Másnapi utunk már Szlovákiába vezetett. Rákó-
czi fejedelem szülõvárosában, Borsiban tettünk láto-
gatást. A várban egy helyi magyar kalauzolt bennün-
ket, aki minden második mondatában Trianont átkozta,
és ezzel kiváltotta többünk szimpátiáját. Vehemenci-
ája érthetõ, hiszen szüleit akkor elszakították hazá-
juktól és összes rokonuktól. „Volt olyan falu is – mond-
ta –, amit a hülyék egy ér mentén vágtak ketté, mert
a csehek megmagyarázták az antantnak, hogy az egy
nagy folyó, amely jó természetes határként szolgál-
na a jövõben.” Miután magunkba ittuk szavait, elbú-
csúztunk, s mentünk siklani. Tudniillik a határ mellett
van egy sikló, amely majd négyszáz méterre vitt fel
minket a Zemplén fenyvesei közé, ahol egy kilátóból
még a Tátrát is látni lehetett. Délután a sárospataki
várat csodáltuk meg, s jártunk egyet a városban. Va-
csora után egy természeti képzõdményt néztünk meg
nem messze a várostól. Egy tengerszemet, amelyrõl
késõbb (a fényképek hosszas nézegetése után) meg-
állapítottuk, hogy tengerszemtengely-ferdülése van.
Ebbõl is látszik, hogy nem mesterségesen került a
helyére.

Az utolsó nap délelõttjét Kassán töltöttük. Sajnos
eleinte szakadt az esõ, de késõbb gyönyörû napos idõ
kerekedett, igaz, orkán erejû szelek fújtak. Ilyen kö-
rülmények között megcsodáltuk a híres zenélõ szö-
kõkutat, a dómot és a dómban a Rákóczi-kriptát,
ahová 1906-ban „hazaszállították” Rákóczi Ferenc és
társai földi maradványait. Õk persze akkor nem tud-
hatták, hogy pár éven belül Kassa már csak tisztelet-

beli magyar város lesz. Kaptunk egy kis szabadidõt,
ezalatt meglátogattuk Kassa nevezetességeit. Lencse-
végre kaptuk Márai Sándor szülõházát, ahol a nagy
író gimnazista koráig élt. Aki elolvassa A polgár val-
lomásait, megtudhatja, hogy milyen volt egy polgár-
gyerek élete száz évvel ezelõtt – mondotta hûséges
kalauzunk, Nagy Gabriella tanárnõ. El is olvassuk.

A hazafele vezetõ út közös énekléssel, szundikáló
emberek megörökítésével és könnyed társalgással telt,
hiszen eddigre már összeismerkedtünk azokkal is, akik
kezdetben még idegenek voltak számunkra. Minden-
kinek csak azt tudom ajánlani, hogy minél többször
menjen kirándulni, mert a Kárpát-medence csodála-
tos tájakat, történelmünk feldhetetlen emlékhelyeit
kínálja számunkra. Nélkülük kevesebbek vagyunk.

HELIKONI ÜNNEPSÉGEK
Az iskolából idén is egész kultúrdelegáció uta-
zott Keszthelyre, a Helikoni Ünnepségre. Több
kategóriában dicséretes eredményeket értünk el
a biennálén. Arany minõsítést kapott Zsombo-
lyay Péter szavalóként és Keresztesi Botond rajz
kategóriában. Különdíjas Meleg Gábor mint szí-
nész és rendezõ. Ezüst minõsítésben részesült
Ámon Katalin versírás kategóriában, valamint a
Pad Tévé filmje. Mindannyikunak ezúton gra-
tulálunk!

KÉP ÉS SZÖVEG: PAPP MÁRTON
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„Hurrá, nyaralunk! A tanév – a több-
ség számára szerencsésen – véget ért.
Idén osztálykirándulásokra is június-
ban megyünk. Utána pedig családdal
vagy barátokkal irány a Balaton, vagy
– egyre inkább – a horvát tengerpart.
A nyaralás során emlékképekrõl is
gondoskodjunk magunknak!

Alapvetõen lusta természetembõl
fakadóan gyerekkoromban nem éreztem
igényt fotók készítésére, mert apu-
kám és nõvérem éjjel-nappal fotózott.
Inkább megmaradtam a képregények
rajzolásánál, és kalandregényeket olvas-
tam. Ne kövessétek a példámat, mert
bármennyire is erõsek a genetikai kap-
csolatok, nem biztos, hogy szülõrõl gye-
rekre ugyanazon érdeklõdés, ugyan-
olyan esztétikai érzés öröklõdik! Apám
nem nagyon fényképezett vasutat, vá-
rakat, engem meg nem érdekelnek a
csendéletek és a naplementék. Ezért
próbáljatok beszerezni egy fényképe-
zõgépet, hogy saját igényeitek teljesí-
tését ne kelljen másoktól elvárni.

Mivel fényképezzünk?
A legpraktikusabb megoldás, hogy

ha családon belül kölcsön vagy örökbe
kapunk egy gépet. Manapság divat –
jobb esetben – muzeális tárgynak te-
kinteni, vagy lefitymálni a néhány év-
tizeddel korábbi technikai berendezé-
seket. Fényképezõgépek esetében le-
gyünk óvatosabbak! Lábszki József ta-
nár úr az Árpád gimnáziumból kizárólag
ötven évnél idõsebb kelet-európai ma-
sinákkal készít szebbnél szebb fényké-
peket. Ha nincs, aki megtanítson a gép
használatára, érdemes utánanézni az
interneten, biztos, hogy minden típus-
ról lehet találni információt.

Milyen filmre fotózzunk?
A kölcsöngép vélhetõleg filmes, te-

hát nyersanyagot kell vásárolnunk. A

Digitális vagy analóg fényképezés (2. rész)

A fotózás kérdõjelei

kisfilmekbõl (36×24 mm) még ma is
óriási választék áll rendelkezésünkre, és
ezek alapvetõen három csoportra oszt-
hatók: fekete-fehér, diapozitív és szí-
nes negatív. (Van egy negyedik típus is
színesben és diában: a mûfényfilm. A
filmeknél nem változtatható a fehér-
egyensúly, ezért mesterséges megvilá-
gításhoz mûfényfilm kell. Lehet kékszû-
rõt is használni, de szerintem semmire
sem jó.) A fekete-fehér eléggé döglött
választásnak tekinthetõ, mert a saját
feldolgozáshoz komoly szakértelem és
óriási türelem szükséges. Akár otthon,
akár laborban szeretnénk igazi fekete-
fehér képeket nagyítani, nagyobb költ-
séggel számoljunk, mint a színes ese-
tében. Ha valaki 2004-ben olcsón akar
fekete-fehér képekhez jutni vagy hasz-
náljon digitális gépet, vagy színes ne-
gatívot. Utóbbi esetben a filmet hívás
során szkenneltesse be, és számítógé-
pén a képeket már kedvére módosít-
hatja. A diapozitív azoknak jó megol-
dás, akik olyan életre szóló élmények-
hez akarnak jutni, amelyeket a nagy-
szobában, a kertben vetíthetnek
kisebb-nagyobb közönség elõtt. A dia-
kép évtizedekig megõrzi a színminõsé-
gét, és nyomdai felhasználásra rendkí-
vül alkalmas. Papírképet lehet ugyan
róla készíteni, de még ma – a digitális
képkidolgozás korában – sem lehet
olyan nagyítást készíteni a diáról, amely
megközelítené az eredeti vagy egy jó
negatív minõségét. Ráadásul a diázás
nem olcsó dolog! A film kb. 2000 Ft, a
hívás közel egy ezres, 36 darab keret

1. Sopron, Fõ tér, 1996 � Ha a nagy látószö-
gû objektívet megemeljük a magas tárgy irá-
nyába, a függõleges vonalak durván eltorzul-
nak. A 35 mm-es nagy látószög – a legtöbb
analóg és digitális zoom kezdõ gyújtótávol-
sága – torzít a legkevésbé (!), de ebbe  álta-
lában nem férnek bele az épületek.

2. Sopron, Templom utca, 1996 � Az 50 mm-
es normál objektív felel meg a legjobban az
emberi szem képarányainak, de látószöge kb.
feleakkora. Az utcaképek hosszanti ábrázo-
lására tökéletes. A kép arra is megfelelõ pél-
da, hogy járókelõ nélkül a városkép elenged-
hetetlen. (Még jobb lenne, ha szembe jön-
nének.)

A
ZT HITTEM, a csatlakozás kelleme-
sebb érzés lesz, hogy majd elönti

lelkem az ünnepélyes boldogság, és azt
sóhajtom: „Na végre, itt vagyunk Eu-
rópában”. Vagy inkább Európa nálunk.
Szóval, hogy „el futuro llegó hace rato”,
vagyis hamar elérkezett a jövõ, ahogy
Manu Chao mondaná.

Megnyíltak a határok, Budapesten
buli volt. Bódi Gusztival meg Lagzi
Lajcsival, és „külfõdiek, ki az uccára, mi-
lyen jól mutat az!” szlogennel kicsalo-
gattak minden turistát a hotelekbõl,
akik vidáman integettek a tévék ka-
meráiba. A Szabadság hidat befedték
gyeptéglákkal, nem mintha ez bármit is
jelentene, de mi magyarok már ezt is
megtehetjük. Mert azt akarjuk, hogy
lássák, van mibõl (Budapestre talán ez

Néhány gondolat az uniós csatlakozásról

„Hamar elérkezett a jövõ”
meg ez a jövõ, nem tudunk róla sem-
mit, nem ismerjük a szabályaikat (a
szabványaikat), a rendszerüket, a nyel-
vüket. Mert erre senki nem gondolt, egy
egész népet hagytak kétségek között,
mert tudjuk mi is, a jövõ az a jövõ, és
nekünk Európa a jövõnk, rendben, de
tudunk mi ezzel majd kezdeni valamit?
Segítenek nekünk ebben? És még so-
rolhatnám a kérdéseket. Mert állítólag
kérdezni lehet, és lesz, aki válaszol. Mint
a régi matekórákon, amikor fenn volt a
táblán egy hihetetlenül bonyolult fel-
adat, amibõl semmit nem értettünk, és
a tanár azt mondta, kérdezzünk, ha nem
világos valamit. És nem tudtunk kérdez-
ni, nem mintha nem akartunk volna,
egyszerûen csak az egész összességé-
ben volt homályos.

nem az egyéni eredményekért is kaptad ezt a dí-
jat. Szerintem majdnem mindenki látta azt a hosszú
listát, amin a versenyeredményeid voltak. Nagy-
részt a színjátszással, a szavalással, a történelem-
mel kapcsolatos versenyekrõl olvashattunk. Aztán
ott volt még valami, ami miatt sok humán beállí-
tottságú felvonhatta a szemöldökét: a kémia.

– Rájöttem, hogy úgy mûködöm (és nagyon örü-
lök, hogy rájöttem), ha sokféle különbözõ dologgal
foglalkozom, akkor mindegyikben jobb vagyok, köny-
nyebben tudok váltani. Ebben az évben például na-
gyon szerettem a matekot, mert tele voltunk humán
tantárgyakkal: magyar, töri, mûvészettörténet, filo-
zófia, és ott volt az a „szerencsétlen” matematika, egy
sokkal objektívebb tárgy. Így nem olyan egyoldalú az
egész, és ez mindenképpen jó. Korábban ilyen irány-
ban akartam továbbtanulni, aztán valamiért mégsem
ezt választottam, nem igazán tudom megmagyaráz-
ni, miért. Mindenesetre más gondolkodásmód, de
szerintem a humán és a reál gondolkodás teljes mér-
tékben megfér egymás mellett.

– Egészen pontosan melyik irányt választottad?
– Úgy tapasztaltam a gimnáziumi évek során, hogy

amihez a leginkább hozzá tudnék majd szólni, ha min-
denféle szakemberek megtanítanának a szakmai for-
télyokra, az irodalom és a nyelvtan területe, valamint
a filmezés és a színház.

– Bölcsészkar?
– A mi osztályunkból

egészen sokan szeretnék
a tanári pályát választani,
Dobrova tanárnõ szerint
azért, mert nálunk egé-
szen máshogy mûködtek
az órák, mint a többi osz-
tályban. Lehet, hogy emi-
att sokan csalódni fogunk,
mert nem olyan lesz, ami-
lyennek mi azt elképzel-
tük. De lehet, hogy har-
minc év múlva nem leszek ilyen lelkes, amikor legszí-
vesebben agyonvernék egy gyereket, és megbánom,
hogy tanár lettem, de egyelõre ezzel szeretnék fog-
lalkozni.

– Nagyon sok versenyen részt vettél, és sok
mindenbe belekezdtél itt az iskolában is. Ennyire
fontosak Neked a kihívások?

– Valahogy úgy alakult a gimnáziumi életem, hogy
mindig próbálgattam, hol a határ, a tûrõképességem
határa, mennyit bírok. Most, hogy az érettségik és a
felvételik között egész nap otthon ülök, egészen bor-
zasztóan érzem magam. Nem nekem való ez a lustu-
lás, amikor az ember csak ül a tévé elõtt, és nem tesz
semmit, és nem lesz sem frissebb, sem kipihentebb.
Semmi értelme így a napnak.

– Nem lep meg, hogy ezt mondod. Aki ismer, az
tudja rólad, hogy itt a Bárdosban mindig volt va-
lamilyen dolgod, mindig rohantál valahova.

– Nem úgy kezdtem bele a dolgokba, hogy „na,
most teszek a népért valami jót”, hanem mert ez a
„pörgés” alapvetõen a lételemem.

– Nem aggódsz, hogy ha ti elballagtok, senki
nem folytatja ezt, nem viszik tovább a „csináljunk
már valamit” mentalitást?

– Nem, biztosan lesznek, akik szerveznek ezt-azt.

Eddig is voltak mindig. Nemrég kerestek meg páran,
hogy szeretnék folytatni a filmklubot, és ennek na-
gyon örültem. Biztos vagyok benne, hogy lesznek új
programok. Sok tehetséges diák van itt hozzá.

– Pedig mostanában sokan rebesgetik, mekkora
a színvonalcsökkenés, hogy nincs annyi tehetsé-
ges fiatal.

– Hát most mondhatnék kisebb-nagyobb kritikát
az iskoláról. Egy picit magam ellen is beszélek majd.
Sokszor elõfordult, hogy mindenütt „bejáratott” em-
berek konferáltak, mondtak verset stb. És ez annak a
bizonyos személynek nagyon jó. A többieknek már
nem annyira… El tudom képzelni, hogy vannak olya-
nok, akik bár tehetségesek, mégis megülnek az utol-
só padban, mert nem kapnak semmilyen lehetõséget.

– Az zavart jobban, amikor téged emeltek ki,
mint „diáksztárt”, vagy az, amikor mással tették
ugyanezt?

– Nem érdekel az ilyesmi, csak az zavart, amikor
mindig engem állítottak az osztály elé példaként, hogy
„látjátok, a Meleg Gábor…”, olyankor legszívesebben
a pad alá süllyedtem volna. És ez nem álszerénység,
tényleg borzasztó volt. Aki így gondolkozik rólam,
gondolja így, de nem kell mindenkinek elmondani. Ha
velem megosztja, tudomásul veszem, és ez épp elég,
és nem kell többet szóba hozni. Mert kellemetlen
nekem, és a többieknek is.

– Elképzelhetõnek tartod, hogy vannak olyan
tehetséges diákok, akik nem kaptak szereplési lehe-

tõséget, és emiatt úgy
érzik, háttérbe szorul-
tak?

– Nem tudnék konk-
rét példát mondani, hi-
szen nem ismerek min-
denkit. Bár nem tudom,
kinek a feladata lenne a
tehetségek felkutatása,
hogy a magyartanárok-
nak kéne-e hasonló fel-
adatokat adniuk (például
a beszédkészséggel kap-

csolatosakat). Mindenesetre érdemes lenne erre több
figyelmet fordítani.

– Mi lehet ennek a következménye?
– Nagy gátlások alakulhatnak ki a mellõzött gye-

rekekben. Azt gondolják majd: „Vállaljam, ne vállal-
jam, de úgyis ikszipszilon csinálja mindig!”

– Tettél valamit azért, hogy ennyire népszerû
legyél? Kell-e azért „nyomulni”, hogy valaki folya-
matosan a középpontban legyen?

– Alapvetõen nem szeretem ráerõszakolni magam
másokra, és mindig bûntudatom van, ha sokáig kell
nyaggatnom valakit valami miatt. Nem tudom, hogy
alakult ki. Nem emlékszem, hogy nyomultam vagy
bárkinél kuncsorogtam volna.

– Mennyire támogattak a tanárok egy-egy ren-
dezvény megszervezésében?

– Mindig voltak, akik támogattak, és lelkesedtek
az adott ötletért, még ha nem is tudtak segíteni a
szervezésben. Azért jó érzés volt, hogy erkölcsileg
mellettem álltak. Akik pedig nem, azok nyilván okkal
maradtak távol az eseményektõl. A vezetõség hoz-
záállása pedig olyan, hogy „csináld, ha akarod”, ami
sokkal jobb, mint az, hogy „mindegy, mit akarsz, az
lesz, amit mi mondunk”. Úgy tapasztaltam, ha valaki
szeretett volna szervezni valamit, beleegyeztek, de

neki magának kellett összehoznia, mert ezt õ tervez-
te, nem az iskola, és anyagi keret sincs mindenre. Ha
valaki szervezni akar, tegyen érte. Mi általában azo-
kat a tanárokat kerestük meg, akik tanították az osz-
tályt, és õk nagyrészt lelkesek voltak. Ez már csak azért
is jó, mert legalább van valamilyen közös ügyünk,
szívességet teszünk egymásnak.

– A diákok hogy álltak az ötletekhez?
– Ez attól függ, hogy nézzük. Vegyük például a

hetvenes-nyolcvanas évek buliját. A diákok nem vol-
tak lelkesek abból a szempontból, hogy körülbelül
nyolcvanan, százan lehettünk. Abból a szempontból
viszont igen, hogy akik ott voltak, azok azért jöttek,
hogy jól érezzék magukat, és fergeteges hangulat-
ban zajlott le az egész. Sokaknak emlékezetes maradt.
És ennyi éppen elég. Nem gondolom, hogy egy-egy
rendezvényre mind a hatszáz diáknak el kell jönnie,
mert úgysem szórakozna mindenki jól. Vagy ott van
például a filmmaraton, amin szintén nem vesznek részt
nagyon sokan, bár a másodikon jóval többen voltak
annál, mint amire számítottam. Ha idõben tudja a fi-
atal, milyen programok lesznek, és valami számára
érdekeset lát, el fog menni. Nem mondja azt, hogy
inkább otthon marad a Barátok közt miatt. És ha húsz
ember jön el, semmi gond, érezzük magunkat húszan
nagyon jól.

– Egyrészt ezt mindig illik megkérdezni, más-
részt remekül keretbe foglalja a beszélgetésünket:
azért a Bárdos-díjnak mégis csak örülsz, nem?

– Persze, nagyon örülök. Bár abból a szempont-
ból nem volt túl jó, hogy a Dani (Honvéd Dániel volt
a másik jelölt a 12. b osztályból. A szerk.) is sok min-
dent tett az utóbbi nyolc évben. Amikor egy jelölt van,
nyilván könnyebb örülni. Természetesen szeretném
megköszönni mindenkinek az elismerést.

Ó Címoldalról „MAGAMMAL NEM SZERETEK KÉRKEDNI”

El tudom képzelni,
hogy vannak olyanok, akik

bár tehetségesek, mégis
megülnek az utolsó padban,

mert nem kapnak
semmilyen lehetõséget.

Bárdos-díjaratás a városi
Rákóczi-versenyen

A két Bárdos-díjra jelölt tanuló, Meleg Gábor és
Honvéd Dániel Skalec Orsival kiegészülve jutottak a
Rákóczi-szabadságharc 300. évfordulója alkalmából
szervezett emlékvetélkedõ április 17-i döntõjére. Vél-
hetõleg ez volt utolsó versenyük a Bárdos színeiben.
Nagyon szoros versenyben végül a 3. hellyel kellett
megelégedniük, mert a Gombkötõ Tamás, Szekeres
Péter és Kaszián Ábel (10. a) alkotta trió mindenkit
megelõzött. A 2. csapat a Közgázból került ki, és a
dobogóról is egy bárdosos csapat szorult le. A több-
fordulós versenyt Bencsik János polgármester kez-
deményezte és támogatta. Külön ajándék, hogy az elsõ
három helyen végzett kilenc diák május végén bu-
szos kiránduláson vehetett részt, mely során a feje-
delem hajdani útját követve bejárták a Felvidéket.

HÍR: KASZIÁN, FOTÓ: ZÉKÁNY

igaz, de Budapest nem egész Magyar-
ország, ha ez egyes fõvárosiaknak még-
oly furcsa is). Hadd nézze csak az az
„undersofisticated” angol újságíró, aki
azt írta, az Európai Unió gazdagabb lett
75 millió éhezõ kelet-európaival. (Amúgy
meg az anyja keservit, hogy nem tudja,
hogy sem Magyarország, sem Csehor-
szág, sem Szlovénia, sem Szlovákia, sem
Lengyelország, sem Észtország, sem
Lettország, sem Litvánia nem Kelet-
Európa!) Mert van annyi zsozsónk, hogy
befüvesítsünk egy hidat, aki éhezik, majd
legel, itt még úgy sincs annyi vegetári-
ánus, mint az Unióban.

A tévében láttuk az ország két elsõ
eurobébijét. Ahogy elõször együtt van-
nak boldog euroanyjukkal, merthogy
nekünk már ezután megszületni is
büszkeség lesz. És akkor a bemondó azt
mondja, hát bizony ezek a gyermekek
már nem tudják meg, milyen volt az
„átkos korszak”, május elsejei felvonu-
lásokkal és hasonlókkal. Aztán egy rö-
vid részlet egy archív felvételbõl, ahogy
a nép felvonul Budapest utcáin. Aztán
újra a mostani népünnepély a tömeg-
gel. Akkor kezdtem el aggódni, sõt, fél-
ni. Arra gondoltam, túl hamar érkezett

Az utóbbi most az egész országra
igaz. Nem véletlen, hogy a tévében a
budapesti népünnepély, meg az elsõ
uniós házaspár a lényeg. Ha mindenki
örülne, rendben. De ennek az együtt-
örvendésnek a nagy része látszat. Mint
az, hogy fejlesszük Budapestet, mert
ott van a legtöbb turista, azt látják, a
többi meg ráér! Magyarország uniós
politikája: „Majd csak lesz valahogy!”
Mert persze, jó érzés látni az uniós zász-
lót a magyar mellett, de megnyugta-
tóbb lenne, ha tisztán látnánk, kétsé-
gek nélkül.

Ha azt hisszük, a csatlakozás annyi,
hogy nem kell megmutatni Hegyesha-
lomnál az útlevelünket, vagy hogy ki-
rakjuk az Európai Unió zászlóját, és ak-
kor csodák csodájára, megérkezik a rég
áhított nyugat-európai gazdagság, sa-
játmagunkat csapjuk be. Márpedig az
egész változásból (ami nem lesz köny-
nyû) mintha csak ezt vennénk figye-
lembe, a demagógiamentes lényeg meg
itt lóg fölöttünk az európai-magyar le-
vegõben. És azt ez a sokat szenvedett
magyar nép is tudja, hogy az ilyen dol-
gok elõbb-utóbb a fejünkre esnek.

ÁMON KATALIN
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